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A K T U A L N O S T I

ČLANARINA SAVEZU ZA 2013. GODINU

Članarinu Savezu (uključeno i primanje časopisa) pčelari plaćaju isključivo putem svojih pčelar-
skih udruga, a za 2013. godinu članarina iznosi 225,00 kuna. Članarinu Udruge trebaju uplatiti od 
1. do 31. siječnja 2013. godine, a blagajnike molimo da nam istu što prije doznače na naš žiro 
račun: 2484008-1100687902 te odmah pošalju i uredni popis s točnim podacima članova koji su 
izvršili uplatu članarine, kao i kopiju uplatnice kojom je uplata doznačena.

PRETPLATA NA "HRVATSKU PČELU"

Pretplatnici plaćaju direktno na Savez pretplatu za časopis, koja za 2013. godinu iznosi 270,00 
kuna. Pretplata se plaća na žiro račun: 2484008-1100687902. U pozivu na broj upisati svoj pret-
platnički broj te kopiju uplatnice doznačiti Savezu.

Ukoliko želite otkazati članarinu ili pretplatu za 2013. godinu, možete to učiniti pismeno ili na 
telefon: 01/4811-327 najkasnije do 15. prosinca 2012. 

PRETPLATA NA ČASOPIS "HRVATSKA PČELA" ZA
INOZEMSTVO U 2013. GODINI

Pretplata za inozemstvo iznosi 39 eura za 2013. godinu.
Uplatu izvršiti odmah na devizni račun.

IBAN: HR2524840081100687902
  SWIT: RZBHHR2X

HPS

Čestit i blagoslovljen Božić, 
te sretnu i uspješnu 

2013. godinu ,
žele vam djelatnici

Hrvatskog pčelarskog
saveza

MONOGRAFIJA 130 GODINA HRVATSKE PČELE

Monografija 130. godina Hrvatske pčele na 240 bogato ilustriranih stranica 
donosi tri cjeline o povijesti "Hrvatske pčele" koje su, svaku za sebe, obradili 
autori  dr. sc. Stjepan Srešan, Stipan Kovačić, dr. med. i Mario Fišer, prof.

Monografija: - tvrdi uvez
        - 140 strana
        - veličina - 21 x 27,5 cm

Zainteresirani pčelari Monografiju mogu naručiti po cijeni od 150 kn + po-
štanski troškovi u Hrvatskom pčelarskom savezu na tel: 01/4819-536, fax: 
01/4852-543 ili na e-mail pcelarski-savez@zg.t-com.hr
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K O L U M N A
mr. sc. Nenad Strižak, 
pčelar - 40 godina 
aktivnog članstva u 
HPS-u

Nedostajući radnici

O
va misao nalazi su na ulazu u Dom za 
starije i nemoćne „Biskup Srećko Badu-
rina“ u Ogulinu i usmjerena je na djelova-
nje prema starijim, nemoćnim i pomalo 

zaboravljenim osobama. Parafraza te misli za naše 
pčelarsko djelovanje mogla bi otkriti više nego do-
voljan broj radnika za velike projekte u hrvatskom 
pčelarstvu pod okriljem našeg Saveza te nedostatak 
radnika za naoko male projekte. 

Velikim projektima poput izrade, prezentacije te 
interpretacije brojnih pravilnika i programa vole se 
baviti mnogi. Pritom se pružaju brojne mogućnosti: 
biti viđen, biti snimljen, biti u društvu s utjecajnim 
osobama, stvoriti dojam stvaranja povijesnog dijela, 
odskok na više položaje…Smatramo kako su to sjaj-
na djela i ne vidimo da nas za njihovo obavljanje ima 
više nego dovoljno. Onim „manjim projektima“ baš 
se i ne volimo baviti.

Krajem godine ulazimo u razdoblje inventura učinjenog 
i neučinjenog, pa je tako i s tekstovima objavljenim u 
kolumni, poput: rad na terenu pri doseljenju pčelinja-
ka, digitalizacija časopisa, ponuda „izvornih medova“ 
u turističkim područjima koji to nisu, nepostojanje 
sustava za dodjelu nagrada pčelarima i pčelarskim 
udrugama, rad na sustavnoj zaštiti geografskog po-
drijetla meda, izrada prepoznatljive staklenke za med 
te mnogi drugi naznačeni zadaci. Po uvažavanju i iz-
vršenju tih poslova očito se radi o skupini skromnog 
djelovanja – onoj u kojoj nedostaju radnici.

Ima i takvih projekata za koje je teško reći u koju 
skupinu pripadaju. Primjerice, Dani meda koji se 
održavaju u Zagrebu pružaju sve mogućnosti iz sku-
pine sjajnih dijela, a opet po realizaciji često su u 
skupini kojoj nedostaju radnici. O toj manifestaciji 
dosta se pisalo (i u kolumni za veljaču u 2008. go-
dini iz koje citiram: „Zapravo, potreban je pravilnik 
manifestacije i vizija daljnjeg razvoja, a slično je i 
s ostalim većim manifestacijama ovakvog tipa u 
drugim područjima Hrvatske.“), još više se govorilo 
među pčelarima, a nedostaci nikako da se otklone. 
Naime, da bi se nedostaci otklonili nužno je, konač-
no, izraditi pravilnik manifestacije.

Evo samo nekih nedostataka ovogodišnje manife-
stacije: upitan termin održavanja, bez popratnih pre-
davanja ili događanja, prevelik broj prodajnih mjesta, 
odnosi između pčelara pri prodaji, odnosi pčelara i 
kupaca, nepoštivanje dogovorenog, pozicioniranje 
štandova i drugo. U radijusu manjem od pedesetak 
metara med se prodavao na tri lokacije (oko sedam-

desetak štandova!) i malo je koji štand na Danima 
meda po ponudi i izgledu, poput štanda Jasenke 
Vucić, odudarao od „klasične“ prodaje na ostale 
dvije lokacije. Dani meda nisu tako zamišljeni, niti su 
prvih godina izgledali ovako vašarski. Tako su putnici 
iz tramvaja gledali u stražnjice prodavača i razno ra-
znu odbačenu ambalažu. Oni koji su dolazili iz smje-
ra Zrinjevca, da bi došli do štandova, prvo su morali 
obići glavni šator pun svega i svačega, zatim obići 
šator s fritulama, pa šator sa sisvetskim cvijećem, te 
šator s nabacanim knjigama. Oni, pak, koji su dolazi-
li iz smjera Gajeve morali su proći pokraj šatora jed-
nog telekomunikacijskog operatera, štanda vjerske 
udruge te već udomaćenih performera. Pritom nije 
nabrojano sve što je „upotpunjavalo“ manifestaciju. 
Medijska kampanja bila je dobro odrađena, koristi-
la je ne samo izlagačima na manifestaciji, već i oni-
ma u šatoru koji nisu bili u sklopu manifestacije, sve 
ostalo uklopilo se u ambijent glavnog trga, ambijent 
koji je nažalost daleko od onoga što druge metropo-
le nude na svojem glavnom trgu. Pčelinji proizvodi 
i prezentacija pčelarstva zavrjeđuju daleko više od 
svakodnevne ponude na Dolcu ili pri razno raznim 
trženjima na Jelačić placu tijekom godine.  

Uz razmišljanje o sjajnim i skromnim djelima te po-
trebnim radnicima za ostvarenje bolje pčelarske su-
trašnjice - sretan Božić i nova nadasve medonosna 
godina.

„Za sjajna djela Bog nalazi dovoljno radnika, ali za skromno djelovanje potrebni su mu još mnogi.“
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Potreban broj okvira možemo izračunati i prema činjenici da je potrebno zamijeniti trećinu okvira na 
pčelinjaku, dakle desetak okvira po košnici pod pretpostavkom da pretopljene okvire ne čistimo i ne 
dezinficiramo kaustičnom sodom, jer stari okvir nikada neće biti kao novi. Kada smo ih nabavili pre-
ostaje nam ih sastaviti, a tijekom sastavljanja od velike nam pomoći može biti stalak za sastavljanje. 
Za sastavljanje koristimo čekić i čavle, za manje iskusne i kliješta. Određeni broj pčelara za spajanje 
koristi pneumatske pištolje sa klamericama ili čavlima. Isto tako, kod sastavljanja LR okvira može-
mo preraditi nastavak za sastavljanje 10 okvira u seriji, jer tada je i sigurnije korištenje pneumatskih 
pištolja.

T E H N O L O G I J A

Radovi na pčelinjaku u prosincu

Igor Petrović dipl. ing. agr
Poljoprivredno savjetodavna služba
Stručni suradnik za stočarstvo
Igor.petrovic@komora.hr

P
rosinac je mjesec kada se radovi sele u pčelar-
ske radionice. Od radova na pčelinjaku ostalo 
nam je jedino osigurati mir na pčelinjaku - što 
podrazumijeva obilazak pčelinjaka i provjeru 

postolja i košnica, jer većina pčelinjaka je smještena na 
otvorenom i postoji opasnost da divljač napravi odre-
đenu štetu. No, tijekom obilaska nije poželjno otvarati 
same košnice jer svako otvaranje uznemirava zajed-
nicu što dovodi do povećane potrošnje hrane, a jače 
uznemiravanje dovodi do raspada klupka bez moguć-
nosti ponovnog formiranja. Ukoliko padne i obilniji sni-
jeg, nije ga potrebno čistiti do trenutka kada se počne 
otapati, tada ga je potrebno ukloniti, pogotovo s pole-
taljke. Ako očekujemo pročisni izlet pčela, ispred koš-
nice treba rasprostrti slamu ili piljevinu jer svaka pčela 
koja sleti na snijeg je izgubljena.

Ovo razdoblje većina, pogotovo starijih pčelara, 
provodi u svojim radionicama uz stolarske stroje-
ve, stolarske kombinirke, na kojima izrađuje okvire 
i košnice za vlastite potrebe. Prema sadašnjem mo-
delu poticanja upitna je isplativost izrade košnica i 
okvira, no zadržala se kod određenog broja pčelara 
koji pčelare sa nestandardnim dimenzijama košnica 
i okvira. Tijekom rada sa strojevima treba se pridr-
žavati svih mjera zaštite na radu i glavno stolarsko 
pravilo je da su pile i noževi oštri.

Ali i bez izrade okvira - ostaje nam nabaviti potreban 
broj okvira koji je potrebno sastaviti, izbušiti, užičiti 
i utopiti satnu osnovu. Potreban broj okvira možemo 
izračunati i prema činjenici da je potrebno zamijeniti 

trećinu okvira na pčelinjaku, dakle, desetak okvira po 
košnici pod pretpostavkom da pretopljene okvire ne 
čistimo i ne dezinficiramo kaustičnom sodom, jer stari 
okvir nikad neće biti kao novi. Kada smo ih nabavili 
preostaje nam ih sastaviti, a tijekom sastavljanja od 
velike nam pomoći može biti stalak za sastavljanje. Za 
sastavljanje koristimo čekić i čavle, za manje iskusne i 
kliješta. Određeni broj pčelara za spajanje koristi pne-
umatske pištolje sa klamericama ili čavlima. Isto tako, 
kod sastavljanja LR okvira možemo preraditi nastavak 
za sastavljanje 10 okvira u seriji, jer tada je i sigurnije 
korištenje pneumatskih pištolja. Nakon sastavljanja 
na okvirima moramo pripremiti rupe za užičavanje, s 
obzirom na način užičavanja, vodoravno ili horizon-
talno, a isto tako - o načinu užičavanja ovisi i broj 
potrebnih rupa. Prema iskustvu, najbolje se pokazalo 
okomito užičavanje sa šest žica, odnosno rupa. Kada 
smo postavili žicu potrebno ju je zategnuti, bitno je 
da u postupku užičavanja ne napravimo čvor na žici 
jer tijekom zatezanja - žica će puknuti na mjestu čvo-
ra. Nakon toga možemo pristupiti postupku utapanja 
satne osnove. Računa se da ovakvim načinom rada 
jedan pčelar može dnevno pripremiti pedesetak 
okvira. Pojedini pčelari ne pripremaju okvire na ovako 
klasični način, nego samu satnu osnovu prvo armiraju 
na žicu, a nakon toga fiksiraju na okvir ili letvice razre-
zuju na pola i u njih ugrađuju satnu osnovu. 

Ukoliko do sada nismo pretopili staro saće, sada je 
krajnje vrijeme da još jednom pregledamo spremljene 
okvire i donesemo odluku što ostaje za sljedeću se-
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zonu, a što topimo. U obzir trebamo uzeti i činjenicu 
da pretapanjem okvira koji nisu još skroz crni, stari do 
3 godine, proizvodimo vosak jer pčele nadograde još 
oko polovicu njezine težine. Tako iz 10 pretopljenih 
okvira dobivamo nešto više od kilograma voska, za 
razliku od pretapanja skroz crnih okvira gdje ne mo-
žemo dobiti ni kilograma, i tako gubimo danas jako 
važnu sirovinu u pčelarskoj proizvodnji, a primijetili ste 
da i ove godine niste mogli kupiti satnu osnovu bez 
zamjene za vosak. Topljenje saća najjednostavnije 
je izvesti u topionicima raznih izvedbi i proizvođača. 
Glavna razlika između topionika koji su danas dostu-
pni na tržištu je u izvoru topline koja je potrebna da se 
stvori vodena para koja otapa samo saće, pa se tako 
najčešće kao izvor topline koristi plinski plamenik. No, 
pojedini pčelari ispod samih topionika lože vatru, jer 
u ovo doba sam postupak možemo vršiti i na otvore-
nom. Još je jedna bitna razlika između topionika, a to je 
- imaju li ili nemaju prešu, a takvi topionici sa prešama 
u većini slučajeva koriste i električne grijače za stvara-
nje vodene pare. Svakako je za preporučiti svima koji 
još uvijek pretapaju vosak u kotlovima i izlažu se ve-
likoj opasnosti, bilo od požara ili ozljeda – opeklina, 
da si nabave topionike voska koji jesu nešto sporiji, 
kapaciteta 40 okvira na sat, ali i daleko sigurniji.

U ovom periodu od zlatnih kolutova, od  pretopljenih 
poklopaca i zaperaka iz ljetnog perioda možemo sa-
mostalno napraviti satne osnove ili voštane svijeće. 
Satne osnove mogu biti različite debljine, što je po-
vezano i sa brojem u kilogramu, najčešće 10 satnih 
osnova ide u 1 kg. Osim toga, razlika se pojavljuje i 

u dimenziji stanice koja se kreće od 4,7 mm do 5,7  
mm, na tržištu se najčešće pojavljuje dimenzija 5,4  
mm, no sve je veći broj zagovornika stanice od 4,9 
mm jer je ta dimenzija prirodna. Ovo sam napisao iz 
razloga - ako se odlučite na kupovinu preše, to će biti 
prvo pitanje na koje ćete morati odgovoriti. U izvedbi 
same preše treba obratiti pozornost i na to može li 
se silikonski dio sa gravurama stanica zamijeniti. Isto 
tako, puno su efikasnije preše sa vodenim hlađenjem. 
Osim same preše, ukoliko se upustite u ovu proizvod-
nju - potreban vam je i grijač voska čija je funkcija 
održavanje temperature voska, te bi bilo jako pohval-
no nabaviti i mali autoklav za sterilizaciju voska. Osim 
izrade satnih osnova, od tako lijepog voska mogu se 
izliti svijeće i ukrasi od voska za nadolazeće blagda-
ne i ukrašavanje bora. Izlijevanje voska možemo vr-
šiti u za to napravljene silikonske kalupe koji se mogu 
nabaviti u trgovinama pčelarske opreme kod nas ili u 
nama susjednim zemljama. Kao i kod izlijevanja sat-
nih osnova, moramo paziti na temperaturu voska (70 
do 80 stupnjeva Celzijevih), ako nemamo termometar, 
to je trenutak kada se u posudi s pripremljenim vo-
skom počinje stvarati pokorica.

Istu pozornost treba obratiti kod nabavljanja satnih 
osnova - da ih nabavljamo od registriranih proizvo-
đača koji nam mogu garantirati kvalitetu. Kod naba-
ve satnih osnova nemojte za kvalitetu štediti nov-
ce. Na tržištu se može naći satnih osnova različite 
kvalitete i podrijetla, pa se čudimo kada nam spuze 
s okvira ili ju pčele na duplo izvlače ili progrizaju, pa 
rješavanjem problema takvih okvira gubimo i odre-
đeni prinos u medu.

U ovo predblagdansko razdoblje potrebno je isko-
ristiti u prezentiranju naših proizvoda. Pa tako svoje 
proizvode možemo pakirati u poklon košare i kao 
takve ponuditi kupcima kao krajnjim potrošačima ili 
kao njihov izbor za poklon poslovnim partnerima, jer 
danas se traži originalni poklon koji nije u masov-
noj proizvodnji.
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Za vrijeme intenzivnog unosa nektara u košnicu ili prihranjivanja - izlučeni vosak treba iskoristiti 
za gradnju novog saća, radi zamjene starog, a isto tako i za stvaranje pričuvnog. Pčelinje zajednice 
moraju imati saće za uzgoj legla i spremanje meda i peludi, ali i prostor za gradnju novog saća. 
O tom prostoru treba brinuti pčelar, inače će propustiti da mu pčele proizvedu toliko dragocjeni 
vosak. Proizvodnju voska možemo povećati na dva načina, i to: prvi je stavljanjem okvira gra-
đevnjaka, a drugi je način - razmicanje okvira u medištu ili još bolje izvaditi jedan okvir. Ako okvir 
građevnjak koristimo samo u proizvodnji voska, onda je dobro staviti dva takva okvira sa svake 
strane pored legla. Ako se radi o Farrarovim nastavcima, onda se u nastavak stavljaju po dva okvira 
građevnjaka - ako u oba ima legla.

Kako povećati proizvodnju voska?

V
eć duže vrijeme razmišljam na koji način 
motivirati hrvatske pčelare da povećaju pro-
izvodnju voska. Kako puno komuniciram, a 
i susrećem se s pčelarima, velika većina ku-

puje satne osnove umjesto da mijenja vlastiti vosak 
sa vlastitog pčelinjaka, ali treba raditi, a to je teško. 
I što se događa? Nedostatak voska, a kada osnova 
sklizne ili jednostavno nestane iz okvira, onda je kriv 
netko drugi. Hrvatska je zemlja u kojoj je pčelarstvo 
značajna grana poljoprivrede, ali je proizvodnja voska 
jako niska. Jedna pčelinja zajednica proizvede svega 
oko 300 grama pretopljenog voska. To se može obja-
sniti ovako - činjenice govore da velika većina pčelara 
slabo mijenja staro i crno saće novim osnovama ili 
to čine nedovoljno, a mali je broj onih koji prikupljaju 
zaperke, otpatke s podnica nakon zimovanja (a to su 
medni poklopci, čisti vosak), i to sve jednostavno pro-
pada. To su velike pričuve, koje bi trebalo potpuno 
iskoristiti, a ne bacati. Kada imamo u vidu da svake 
godine mijenjanjem samo 3 do 4 plodišna okvira i 2 
do 3 medišna okvira, pčele dodaju 200 do 300 grama 
novog voska, izgrađujući novo saće, i da se od okvi-
ra građevnjaka (tko ih koristi) dobije od 0,5 do 1 kg 
voska, slobodno možemo zaključiti da od jedne jake 
pčelinje zajednice, kada je paša dobra, možemo do-
biti od 1 do 1,3 kg voska, a u nekim slučajevima i više. 
Zbog toga u širokoj pčelarskoj praksi treba redovito 
primjenjivati redovitu zamjenu saća, ne da bi se za-
dovoljile potrebe pčelarstva, već da bi bilo voska i za 
izvoz (ne bi morali uvoziti tko zna što, a najmanje vo-
sak). Usporedo s tim trebamo sakupljati sve voštane 
otpatke tijekom pregleda pčelinjih zajednica i čišćenja 

podnica košnica, zaperci po okvirima, poklopci stani-
ca tijekom otklapanja saća kod vrcanja meda itd. 

KAKO KORISTITI LUČENJE VOSKA KOD PČELA?
Usporedno sa razvojem pčelinje zajednice u proljeće 
i ljeto u njima se povećava broj mladih pčela koje su 
zauzete hranjenjem, odgojem legla i preradom nek-
tara u med. Izvršavajući sve te zadatke mlade pčele 
se pojačano hrane nektarom i peludi, što utječe na 
razvoj njihovih voštanih žlijezda i one počinju izluči-
vati vosak, kojim grade saće ne samo u plodištu, već 
svugdje gdje za to ima mjesta. Ukoliko je broj pčela 
i legla veći, vrijeme toplije, a dotok nektara i peludi 
u košnicu je redovit i stalan, pčele luče više voska. I 
obrnuto, kada su zajednice slabe, paša loša i vremen-
ske prilike nepovoljne, medenje i proizvodnja voska 
bude slaba ili je uopće neće biti. Kada su uvjeti po-
voljni, gradnja saća ne smanjuje količinu unosa, već 
može povećati unos nektara, jer su pčele zaposleni-
je i vrlo često to sprječava pčelinju zajednicu da uđe 
u rojevni nagon. Kada imamo sve ovo u vidu, mo-
ramo koristiti sposobnost pčela da luče vosak kako 
za gradnju novog saća, tako i za proizvodnju voska 
(s okvirom građevnjakom, ako ga već netko koristi). 
Još uvijek kod mnogih pčelara postoji uvjerenje da 
proizvodna voska ide na račun prinosa meda. Me-
đutim, zaboravlja se da žlijezde mladih pčela luče 
vosak, bez obzira na to grade li saće ili ne. Ako im 
se omogući prostor za gradnju saća, one će izlučeni 
vosak ugraditi u saće, a ako im to ne omogućimo, 
taj će vosak propasti. Ako pčele nemaju izgrađenog 
saća (kod rojeva, kada se dodaju samo osnove na 
izvlačenje), onda će i dio starijih pčela letačica, koje bi 
trebale donositi nektar, biti preorijentirane na gradnju 
saća. Za vrijeme intenzivnog unosa nektara u košni-
cu ili prihranjivanja - izlučeni vosak treba iskoristiti za 
gradnju novog saća, radi zamjene starog, a isto tako 
i za stvaranje pričuvnog. Pčelinje zajednice moraju 
imati saće za uzgoj legla i spremanje meda i peludi, 
ali i prostor za gradnju novog saća. O tom prostoru 
treba brinuti pčelar, inače će propustiti da mu pčele 
proizvedu toliko dragocjeni vosak. Proizvodnju voska 
možemo povećati na dva načina, i to: prvi je stavlja-
njem okvira građevnjaka, a drugi je način - razmicanje 
okvira u medištu ili još bolje izvaditi jedan okvir. Ako 
okvir građevnjak koristimo samo u proizvodnji voska, 

Josip Križ, 
pčelar i uzgajivač 
matica iz Zagreba
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onda je dobro staviti dva takva okvira sa svake stra-
ne pored legla. Ako se radi o Farrarovim nastavcima, 
onda se u nastavak stavljaju po dva okvira građev-
njaka - ako u oba ima legla. Ako se radi o LR košnici 
ili nekoj drugoj čiji su okviri viši, bolje je da se takvi 
okviri pregrade okomito letvicom po polovici kako bi 
pčele mogle na više mjesta graditi. Iz takvih okvira 
je potrebno češće, svakih 3 do 5 dana, a sve ovisi 
o jakosti zajednice i intenziteta paše, izrezivati izgra-
đeno saće. U ovakvim slučajevima građevnjake tre-
ba davati naizmjenično kako bi uvijek bilo mjesta za 
gradnju, jer ako se okviri daju istovremeno na grad-
nju, ponekad se dogodi da jedan bude zanesen, a 
drugi napunjen medom. Isto tako, može se dogoditi 
i da pčele jako brzo izgrade građevnjak čime se gubi 
prostor za gradnju, a time i vosak. Korištenjem okvira 
građevnjaka isključivo za proizvodnju voska, zahtjeva 
česti odlazak na pčelinjak radi izrezivanja saća, čime 
se stvaraju dodatni troškovi, a gubi se i dragocjeno 
vrijeme. Pčelar je u to vrijeme jako zauzet raznim po-
slovima oko pčela, a često otvaranje košnice ometa 
pčele u radu, čime se smanjuje prinos meda. Zato je 
za povećanje proizvodnje voska bolje koristiti metodu 
razmicanja medišnih okvira (u medište staviti samo 
devet okvira), kada pčele stalno imaju dovoljno  pro-
stora za gradnju, sve dok imaju prostora za sprema-
nje meda, jer vosak koriste za produbljivanje stanica 
saća. Ako ponestane prostora za spremanje meda, 
prestat će unos nektara, pa time i izlučivanje voska i 
gradnja saća. Na ovakav način proizvodnja voska se 
može povećati za dva do tri puta, pod uvjetom da ima 
paše. Koliko će pčele lučiti vosak, koliko će izgraditi 
saća, ovisi o tri čimbenika: prvo – o intenzitetu paše, 
unosu nektara i peludi; drugo – o potrebi za saćem, 
slobodnom prostoru, i treće – o broju mladih pčela u 
pčelinjoj zajednici. Prema mnogim istraživanjima koja 
su rađena, lučenje voska direktno je uvezi s količinom 
hrane koja se unosi u košnicu. Ispitivanja su pokazala 
da samo unos nektara i peludi nije dovoljan da bi pče-
le gradile saće. Pčelama je za gradnju saća potreban 
prostor koji mora biti u neposrednoj blizini legla, jer 
vosak luče mlade pčele koje njeguju i hrane leglo. Kod 
razmaknutih okvira u medištu, zbog nadogradnje sta-
nica za vrijeme jake paše, pčele se tijekom noći love 
u takozvane zavjese i na taj način jedna drugoj dodaju 
listiće voska do mjesta na kojem grade. Također je 
poznato da pčele najviše luče vosak kada odgajaju 
leglo. To ne znači da prestaje lučenje voska ako nema 
odgajanja legla. Za to imamo najbolji dokaz - gradnju 
saća kada stresemo roj s mladom nesparenom mati-
com. Taj roj gradi saće iako matica nije sparena i ne 
polaže jaja, tj. nema leglo. Samo pojačani unos može 
utjecati na povećano lučenje voska, a da se leglo ne 
povećava. Mnoga ispitivanja su pokazala da lučenje 
voska i gradnja saća ima pozitivan utjecaj na rad i ra-
zvoj pčelinje zajednice. Pčelinje zajednice koje grade 
saće budu uvijek puno aktivnije u donošenju nektara i 
peludi, bolje se razvijaju, a i puno manje se roje.

Vosak se zbog nedovoljne proizvodnje, koja je daleko 
ispod potreba, često krivotvori dodavanjem svaka-
kvih jeftinih proizvoda, kao što su parafin ili nekakav 
tehnički vosak (granule). Specifična težina voska 
iznosi od 0,956 do 0,970kg dok je parafina od 0,88 
do 0,91kg, a tehničkog voska 0,9 pa i niža, tako da 
putem mjerenja specifične težine možemo utvrdi-

ti krivotvorinu. Tako da ako napravimo smjesu od 
špirita i vode koja ima specifičnu težinu 0,95kg pri 
temperaturi od 20 stupnjeva Celzijevih, prirodni će 
vosak potonuti u toj smjesi, a krivotvoreni će plivati, 
čak i ako sadrži 10 posto mineralnog voska. Kvalitetu 
voska možemo odrediti organoleptički  i laboratorijski. 
Organoleptčki se određuje na osnovu mirisa, izgleda 
na prijelomu ili presjeka i krhkosti. Prirodni vosak ima 
miris meda ili meda i propolisa. Krivotvoreni vosak 
dobiva miris sličan tvarima koje su mu dodane. Kada 
se prirodni vosak ugrije i izlije - ima ravnu ili vrlo malo 
udubljenje površine, a pri udarcu čekićem lako puca, 
ali ako u njemu ima parafina, površina mu je udublje-
na, a kod udarca čekićem ne puca. Prirodni vosak na 
prijelomu ima sitno-zrnatu strukturu, dok se u krivo-
tvorenom jasno vide odvojeni kristali. Prirodni vosak 
ima rez bez sjaja (mat), dok je kod krivotvorenog rez 
gladak i sjajan. Vosak kojem je dodan parafin ili ste-
arin krhkiji je od prirodnog. Ako se komadić voska u 
kojemu ima parafina stisne, osjeća se masnoća, dok 
komadić prirodnog voska postane plastičan. Ako se 
komadić voska zagrize, a da se ne lijepi za zube, zna-
či da je čist, ako se zalijepi - nije čist. 

PRETAPANJE SAĆA POKLOPACA I VOŠTANIH OT-
PADAKA
Odavno je poznato da postoji puno vrsta topionika 
za vosak, a još i više načina pretapanja. Pčelari se 
snalaze na različite načine, ali nije potrebno izmišljati 
nekakve metode, već treba primijeniti i prilagoditi sve 
svojim potrebama. Svaki imalo ozbiljni pčelar morao 
bi imati topionik za vosak, a ne izmišljati nekakve ko-
tlove, bili oni bakreni ili od nekog drugog materijala. 
Danas na tržištu postoje različiti parni, kao i sunčani 
topionici, a i cijene su prihvatljive, ali i to nije dovoljno, 
treba se prihvatiti posla i proizvoditi vosak, a ne kriti-
zirati kako osnove nisu kvalitetne jer dio krivice snose 
za lošu osnovu i dio pčelara jer ne mijenjaju saće, a 
sve ostale voštane otpatke zanemaruju i bacaju. Gos-
podo pčelari, pogledajmo si koji puta u oči. Nadam 
se da sam možda jednoj maloj manjini otvorio oči ili ih 
na neki način potaknuo na razmišljanje na koji način 
popraviti situaciju s voskom u našem pčelarstvu. U 
Hrvatskoj, nažalost, ne postoji institucija koja bi mo-
gla napraviti analizu voska pa da se vidi mućkaju li i 
naši prerađivači. Na priloženim slikama se jasno vidi 
što mi se proljetos dogodilo, što sam dobio kada sam 
zamijenio vosak od mednih poklopaca, ali osnova 
sigurno nije bila napravljena od mog voska. Kolege 
pčelari, mislim da se moramo zamisliti što nam se još 
može dogoditi...
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Tolna kontejneri

U Mađarskoj je napravljena pološka sa 12 i 18 okvira, koji su postavljeni na toplo, dok su svim 
ostalim tipovima košnica okviri postavljeni na hladno. Autor dotične pološke bio je poznati i veliki 
mađarski pčelar Boczandy, koji je patentirao i zaštitio pološku (unutarnjih dimenzija okvira 33 cm 
x 40 cm) sa 18 okvira. Pološka je napravljena za ovaj dio Europe, gdje je obilje bagremove šume, 
a poznato je da je bagrem jedan od najbolji pčelinjih paša, gdje  pčele u kratko vrijeme mogu uni-
jeti čak i 50 kg meda. Zanimljivo je da 18 okvira pološke ima zapreminu kao 29 okvira LR košnice. 
Vidjevši da dosadašnje košnice nisu jednostavne za rad (LR, AŽ, DB, Fararove) na kontejnerima, 
mađarski pčelari odlučili su svoju košnicu Boczandy pološku ugraditi na kontejner. U mjestu Tolna 
(ujedno i županija Tolna) napravili su prvi ogledni kontejner s pokretnim podom.

R
azvojem pčelarstva dolazi se do novih spo-
znaja, pa tako bilježimo brojne vrste košni-
ca sa pokretnim saćem, tipa LR, DB, AŽ, 
Farrar... Danas su košnice sa pokretnim 

saćem nezaobilazno sredstvo u pčelarstvu. Najsta-
rija košnica sa pokretnim saćem je LR košnica, a na 
osnovu nje, ali i prilagodbe uvjetima, gdje su ostale 
proizvedene košnice, nastale su ostale, tipa: AŽ, DB, 
Farrar i na kraju - pološka, koja je nastala početkom 
20. stoljeća. U Mađarskoj je napravljena pološka sa 
12 i 18 okvira, koji su postavljeni na toplo, dok su 
svim ostalim tipovima košnica okviri postavljeni na 
hladno. Autor dotične pološke bio je poznati i ve-
liki mađarski pčelar Boczandy, koji je patentirao i 
zaštitio pološku (unutarnjih dimenzija okvira 33 cm 
x 40 cm) sa 18 okvira. Pološka je napravljena za 
ovaj dio Europe, gdje je obilje bagremove šume, a 
poznato je da je bagrem jedan od najbolji pčelinjih 
paša, gdje  pčele u kratko vrijeme mogu unijeti čak 
i 50 kg meda. Zanimljivo je da 18 okvira pološke 
ima zapreminu kao 29 okvira LR košnice. Vidjevši 
da dosadašnje košnice nisu jednostavne za rad (LR, 
AŽ, DB, Fararove) na kontejnerima, mađarski pčelari 
odlučili su svoju košnicu Boczandy pološku ugraditi 
na kontejner. U mjestu Tolna (ujedno i županija Tol-
na) napravili su prvi ogledni kontejner s pokretnim 
podom. Na kontejneru je postavljeno 4 reda pološ-
kih košnica, bez pokretnog poda teško bi se mogli 
raditi pčelarski radovi u košnicama. Razradivši teh-
nologiju postavljanja košnica i rada s njima na pr-

vom kontejneru, krenulo se u proizvodnju. Mađarski 
pčelari odmah su to prozvali Tolna kontejneri, jer su 
proizvedeni u mjestu Tolna. Zbog velike potražnje 
kontejnera (proizvedeno cca 300 komada), a nemo-
gućnosti ispoštovanja roka za isporuku kontejnera, 
krenulo se u proizvodnju istih i u Baranjskoj županiji, 
odnosno u mjestu Boy. Cijena praznog kontejnera 
je 5 tisuća eura. Standardni kontejneri napravlje-
ni su za 72 pološke košnice - tipa Bocznady. Na 
standardni kontejner stane u red 9 košnica (postoji 
mogućnost 10; 11; 12. u redu) i u visinu 4 reda, to 
znači da je s jedne strane standardnog kontejnera 
smješteno 36 košnica i s druge strane 36 košnica. 
Okviri u košnici poslagani su na toplo. Kako ističu 
mađarski pčelari, kada su okviri postavljeni na toplo, 
to znači da je uvijek u prvom okviru pelud, sljedeći 
okviri (5 - 6) je leglo koje čini plodište, sljedeći okviri 
čine medište. Izvlačenjem košnice unazad (na pod), 
pčelar podigne zaštitni okvir i odmah može napraviti 
pregled, bez dizanja nastavaka. Kada se vrca med, 
pčelar uzima zadnje pune okvire meda, pčele s okvi-
ra meda skida pomoću otresača, i proslijeđuje ga do 
pogona za otklapanje mednih okvira. Tako pripre-
mljen medni okvir ide u vrcaljku. Pčelar iz pološke 
uzima medene okvire sve do početka plodišta. Zna-
či, u košnici ostane samo 6 do 7 okvira, koji čine plo-
dište. Na klasičnom Tolna kontejneru (72 košnice), 
ekipa od 4 osobe izvrca (2,5 tone) meda na terenu 
za cca 10 sati, a nitko nije podigao niti jedan nasta-
vak. Prije cvjetanja bagrema pčelari vrcaju čak i one 

Milan Kramer,
pčelar iz Osijeka
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okvire u kojima ima mladog i nepoklopljenog legla, 
iz jednostavnog razloga - da pčele na paši bagre-
ma imaju manje obaveza oko njegovanja legla. Iza 
zadnjeg okvira s poklopljenim leglom pčelar postavi 
tri okvira sa satnim osnovama (to dođe kao matična 
rešetka), ostali  okviri u košnici su sa izgrađenim sa-
ćem. Dalje, mađarski pčelari objašnjavaju da kada 
dođe intenzivna paša bagrema, pčele su oslobođe-
ne hranjenjem i njegovanjem otvorenog legla, ma-
tica i dalje nese jajašca, ali nikada neće prijeći na 
satnu osnovu, jer na pčelinjoj paši pčele prvo izgra-
đuju saće na okviru sa satnom osnovom i pune ga 
medom. U sezoni mađarski pčelar u pološkoj koš-
nici promijeni minimalno 6 okvira (2 u plodištu i 4 
u medištu), znači - svake treće godine zamijeni svo 
saće. Kada pčelar na paši uljane repice primijeti da 
mu je neka pčelinja zajednica izrazito jaka, pravi re-
zervnu zajednicu (nukleus) u kojoj dodaje  matičnjak 
ili maticu. Kada pčelar u sezoni primijeti da mu je 
neka pčelinja zajednica slaba, on je jednostavno po-
jača sa rezervnom zajednicom (nukleusom). Pčelari 

smatraju da je potrebno pčelinje zajednice pripremiti 
za sljedeću sezonu do 15. kolovoza, odnosno, ako 
nema dovoljna hrane u košnici, treba ju nadopuniti 
nekim alternativnim sredstvom. Samo tako pripre-
mljene pčelinje zajednice - s velikim brojem pčela, 
dovoljno hrane i očišćene od varoe, mogu ući u bes-
pašni period, odnosno zimovanje. Mađarski pčelari 
protiv varoe koriste sredstva na bazi amitraza (to je 
njihov nacionalni lijek), tu su još sredstva kojima je 
osnova mitak ili kumafos, aplicirani na letvicama. 
Poticaji za pčelare koji imaju minimalno 30 pčelinjih 
zajednica, zatim poticaji za one koji imaju minimalno 
80 pčelinjih zajednica. Oplođena matica - poticaj  5 
eura, neoplođena - poticaj 2 eura. Poticaji su pred-
viđeni u nekoliko etapa, tako da se zainteresirani 
pčelar mora na vrijeme prijaviti svom stručnom sa-
vjetniku za pčelarstvo u dotičnoj županiji da ga isti 
može evidentirati. 

U Mađarskoj po-
stoji 12 županija i 
svaka županija ima 
stručnog savjetni-
ka za pčelarstvo. 
Za županiju Bač-
ka - to je Benjamin 
Gegenj, pčelar 
hobist sa 50 pčeli-
njih zajednica. Sa-
vjetnik Gegenj u 
svojoj županiji ima 
određena mjesta 
gdje dolaze zain-
teresirani pčelari 
s pčelarskim upi-
tima. Osim toga, stručni pčelarski savjetnici ujedno 
i odrađuju papirologiju prema EU. Zanimljivo je da 
mađarski stručni savjetnici za pčelarstvo povuku iz 
fonda EU čak 90 posto predviđenih sredstava koja 
im je odredila EU. Od odobrenih, odnosno ostvare-
nih sredstava, stručni pčelarski savjetnici za nagradu 
dobiju u vrijednosti 10 posto odobrenih sredstava.

TIBOR ILEŠ, PČELAR PROFESIONALAC
U obitelji Ileš tri su generacije pčelara. Tibor, se-
nior, ima dva sina i tri unuka koji su svi pčelari. 
Trenutno obitelji Ileš posjeduje 8 Tolna kontejne-
ra, svaki kapaciteta 
72 Boczandy pološ-
ke košnice. Unatoč 
ovoj lošoj klimatskoj 
godini, obitelj Ileš je 
iz 8 kontejnera (576 
košnica) izvrcala 30 
tona bagremovog 
meda. Osim meda, 
obitelj Ileš ide na 
sakupljanje peluda i 
proizvodnju matica. 
Godišnje proizvedu  
4 tisuće matica. 
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Ekološka satna osnova

K
ada sam 2002. godine prelazio iz konven-
cionalnog u ekološko pčelarstvo, jedan od 
najvažniji uvjeta je bio, i do dana današnjeg 
ostaje, ekološka satna osnova.

Kako bi riješili ovaj problem, Ministarstvo poljopri-
vrede je predložilo, a potom je donesen Zakon o 
ekološkoj poljoprivrednoj proizvodnji, s Pravilni-
kom o ekološkoj proizvodnji životinjskih proizvoda 
(NN 13/02), s izmjenama i dopunama (NN 10/07), 
evo kakve su nam bile mogućnosti rješenja ekološ-
kih satnih osnova:

da kroz duži vremenski period prikupimo medne •	
poklopce te da ih pretopimo u vosak, vosak odne-
semo proizvođaču satnih osnova da nam on izradi 
satne osnove samo od našeg donesenog voska. 

Nažalost, ovakav način dolaska do ekoloških satnih 
osnova preporučuje se i danas. Ovakav postupak je 
neizvediv, a nije niti ekološki. Neizvediv je zato što 
nam niti jedan proizvođač satnih osnova ne želi izra-
diti satne osnove samo od našeg voska. Razlog tome 
je što svi proizvođači konvencionalnih satnih osnova 
ne žele, što imaju pravo, da  prostorije i aparate i 
dovedu u ekološko stanje, niti da izrađuju ekološke 
satne osnove, jer im se to ne isplati. Isto tako, veli-
ki broj konvencionalnih pčelara žali se na kvalitetu 
konvencionalnih satnih osnova. Za sada u našoj ze-
mlji ne postoji niti jedan proizvođač ekoloških satnih 
osnova. Kod nas još nitko službeno nije dao vosak 
od kojeg se izrađuju konvencionalne satne osnove 
na analizu, niti postoji zakonska osnova za to.

Osim ovog razloga, još je jedan važniji o kojem zako-
nodavac nije vodio računa, a taj je:

kada pčele napune saće medom - tada vrše po-•	
klapanje stanica koje su napunjene medom. Ako 
dobro pogledamo te poklopce, vidjet ćemo da su 
poklopci svijetli na svijetlom saću, a tamni su po-
klopci na tamnom saću, bez obzira je li med u sta-
nicama tamne ili svijetle boje. To nam govori da su 
pčele otkidale - posuđivale ono isto saće gdje su 

skladištile med i od tog saća pravile poklopce, jer 
su crni poklopci na crnom saću, a svijetli poklopci 
na svijetlom saću. Drugi dokaz ovoj tezi je taj da 
kada dođe vrijeme poklapanja meda, u zajednici 
je vrlo malo pčela starosti od 12 do 18 dana. Ako 
ih i ima,  one su preusmjerene za vrijeme paše na 
prikupljanje i skladištenje nektara.

Za drugi način osiguranja nabavke ekoloških satnih 
osnova preporuka je bila da se ispod gornje letvice 
okvira užiči samo 2 cm širine konvencionalna satna 
osnova, ili da se u žlijeb gornje letvice okvira zalije vo-
skom otopljenim od građevnjaka. Ovim postupkom 
bi dobili donekle kemijski čisto saće (poštujući i dru-
ge ekološke mjere), ali ovaj način je vrlo spor, djelo-
mične rezultate ćemo dobiti, međutim, ovaj postupak 
moramo raditi za vrijeme vrlo jake paše ili obimnom 
prihranom sirupom od ekološkog šećera. I ako po-
duzmemo sve da nam pčele izrade same ekološko 
saće, imat ćemo problema. Nećemo dobiti izgrađeno 
saće na svim okvirima, saće neće biti na svim okviri-
ma ravno, a ponegdje će biti izgrađeno duplo i s ra-
znim džepovima. Jedino što možemo ovdje učiniti je 
da košnice postavimo u strogi položaj sjever – jug, 
tada će saće biti izgrađeno malo ravnije.

Niti jednu od predloženih metoda 2002. godine ni-
sam prihvatio jer su mi se tada učinile nerealnim, ne 
bih dobio čisto ekološko saće, trebalo bi mi puno 
vremena, što bi mi značilo prelazni period sa kon-
vencionalnog na ekološko pčelarstvo od 3 godine. 
Zato sam se odlučio za uvoz ekoloških satnih osno-
va sa certifikatom iz zemalja Europske unije, što je 
i sada najskuplji način, ali zato najsigurniji i najlakši. 
Do gornjih saznanja sam došao razmjenjujući znanje 
i iskustvo s kolegama pčelarima iz drugih zemalja, 
te praćenja ne samo našeg časopisa, nego i prateći 
njihova pčelarska glasila. Opisane postupke osobno 
sam isprobao kako bih pomogao novim ekološkim 
pčelarima. U pčelarstvu, a posebno u ekološkom, 
treba nastojati savršenstvu, naravno koliko se to 
može.

Lovro Krnić, 
ekološki pčelar iz 
Karlovca
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rema izvješću, predstavljenom u časopisu 
PLoS One, iz nalaza je teško zaključiti tko je 
i kako ugradio plombu čovjeku koji je umro 
u dobi između 24 i 30 godina, a čiji su osta-

ci vilice otkriveni 1911. u kraškoj jami nedaleko od 
Črnega Kala. Iako je pronađeni ostatak bio jedan od 
najstarijih u tom području, u vrijeme kada je prona-
đen nije izazvao veliku pozornost, već je katalogizi-
ran i pohranjen u Prirodoslovnom muzeju u Trstu. 

Kada je napravljena analiza radioaktivnog ugljika 
koja je pokazala da je čeljust stara oko 6 500 go-
dina, arheolozi su zaključuli da su se ljudi, koji su 
živjeli u tom području u vrijeme neolitika, uglavnom 
bavili uzgojem ovaca, stoga stručnjaci pretpostav-
ljaju da su koristili zube kao „treću ruku“, primjerice 
za pridržavanje konca tijekom predenja, a postoje 
dokazi da su koristili i pčelinje proizvode, uključujući 
i vosak.

Iako je moguće da je pčelinji vosak u ovom zubu sta-
rom 6 500 godina mogao biti samo premaz prije no 
što je zub puknuo i otvorio se, ali i da je moguće da 
su ga koristili tijekom pogrebnog rituala, znanstveni-
ci vjeruju da je riječ o stomatološkom punjenju.

BOLAN ZUB KOJEM JE VOSAK POMOGAO
Čini se, pak, da je šupljina nastala prije no što je 
na zubu bio pčelinji vosak, piše portal Neatorama. 
Jednako tako, čudno bi bilo da je vosak tijekom po-
grebnog rituala (u kojem se koristio) stavljen samo 
na jedan zub i niti na jedan drugi. 

Radi se, naime, o bolnoj šupljini u zubu, a vosak je, 
pretpostavlja se, ublažavao bol i štitio zub od pro-

mjene temperature, odnosno doticaja s hladnom ili 
vrućom hranom.

Nuklearni paleoantropolog Claudio Tuniz iz Među-
narodnog centra za teorijsku fiziku "Abdus Salam" 
kazao je da je ova plomba od pčelinjeg voska upo-
trijebljena da bi se ublažili bolovi nastali napuklinom 
u caklini i dentinu zuba.

PUKOTINA ISPUNJENA PLOMBOM
Pukotinu i plombu u zubu Tunizov je tim otkrio uz 
pomoć novog rendgena. 
- Ne znamo je li vosak stavio čovjek sam sebi ili neka 
vrsta liječnika, rekao je arheolog Federico Bernardi-
ni, jedan od autora studije. 

Naime, dokazi o popravljanju zubi u prethistorijskim 
vremenima su rijetki, a najstariji tragovi bušenja 
zuba, stari oko 7 500 godina, pronađeni su u Pa-
kistanu gdje je uklanjanje karijesa iz zuba kamenim 
oruđem moralo biti vrlo bolno, smatraju stručnjaci.

Ipak, slovenska plomba najstariji je dokaz popravka 
zuba radi ublažavanja boli.

U zubu starom 6 500 godina 
pronađen pčelinji vosak

Ivana Berg-Divald, 
mag. novinarstva, 
novinarka časopisa 
Hrvatska pčela

Talijanski znanstvenici su u zubu starom oko 6 500 godina, koji je prije stotinjak godina pronađen 
u Sloveniji, nedavno otkrili najstarije tragove plombe – koja je ispunjena pčelinjim voskom. Riječ je 
o dosad najstarijem stomatološkom punjenju ikada pronađenom. 
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osljednjih je godina utvrđeno smanjenje 
broja i raznolikosti prirodnih oprašivača, 
posebice medonosnih pčela i bumbara. 
Navedena pojava posljedično može do-

vesti do značajnih poremećaja u prirodnim ekosu-
stavima i poljoprivrednoj proizvodnji. Pritom, vje-
ruje se da jačina „oprašivačke krize“ nema snažan 
učinak samo na poljoprivredu i njome povezanu 
ekonomiju, već na smanjenje bioraznolikosti bilja-
ka i posljedično nestanak pojedinih vrsta krajolika. 
Najviše zabrinjava naglo smanjenje broja zajedni-
ca medonosnih pčela, osobito u središnjoj Europi. 
Budući da je utvrđeno mnogo mogućih stresora, 
odnosno uzročnika gubitaka pčelinjih zajednica, 
uključujući virusne infekcije te prisutnost mikros-
poridija i pesticida, smatra se da navedeni uzroč-
nici istodobnim djelovanjem i u različitim kombi-
nacijama najvjerojatnije dovode do uginuća. Ta 
činjenica je potaknula istraživače na provođenje 
istraživanja, počevši od trenutačno važeće hipote-
ze o povećanim gubicima pčelinjih zajednica uzro-
kovanih mnoštvom različitih čimbenika u zajed-
ničkom nastupu. Zanimljiv članak pod naslovom 
„Interactions between Nosema microspores and 
a neonicotinoid weaken honeybees (Apis melli-

fera)“ objavljen je u znanstvenom časopisu Envi-
ronmental Microbiology. U članku je opisan utje-
caj insekticida na pčele invadirane nozemozom, 
odnosno njihov zajednički učinak na zdravlje i ugi-
banje pčela. Utvrđeno je da istodobno negativno 
djelovanje navedenih čimbenika značajno „osla-
bljuje“ pčele, odnosno čini ih „krhkima“. Krakto-
ročno istodobno djelovanje se očituje povećanim i 
učestalijim pojedinačnim uginućima i energetskim 
stresom invadiranih pčela. Istraživači su prouča-
vali „jačinu“ imuniteta pojedinačnih pčela, odno-
sno imunitet na razini cijelih zajednica, neizravno 
ispitivanjem učinka različitih istodobnih tretmana 
umjetnim invadiranjem sporama Nosema ceranae 
ili izlaganjem pčela imidaklopridu, a pri čemu nije 
došlo do značajnije promjene u broju hemocita niti 
u jačini aktivnosti enzima fenol-oksidaze. Među-
tim, utvrđena smanjena aktivnost enzima gluko-
oksidaze onemogućila je pčelama da steriliziraju 
zajednicu i hranu za leglo samo u skupina pče-
la invadiranih sporama N. ceranae koje su isto-
dobno bile izložene djelovanju neonikotinoida, a 
uspoređujući s kontrolnom skupinom, odnosno 
skupinama pčela samo invadiranima nozemozom 
ili podvrgnutima djelovanju neonikotinoida. Nave-
deni rezultati upućuju na mogućnost sinergistič-
kog međudjelovanja dvaju spomenutih čimbenika, 
te dugotrajniju jaču prijemljivost zajednice prema 
patogenim uzročnicima bolesti. Tim istraživanjem 
su zapravo objavljeni prvi dokazi da međudjelo-
vanje između nozemozom invadiranih pčela i na-
mjerno unešenih kemikalija u košnicu sa svrhom 
kontroliranja varooze također predstavlja veliku 
prijetnju pčelarstvu. 

Danas se u poljoprivrednom gospodarenju za suz-
bijanje štetnika rabi niz različitih pesticida. Među-
tim, kao alternativa sve više se razvijaju „eco-fri-
endly“ strategije za zaštitu poljoprivrednih kultura, 
a u svrhu smanjenja opasnih učinaka kemikalija na 
životinje i čovjeka. Ti biološki načini kontrole broja 
štetnika uključuju uporabu patogenih mikroorgani-
zama - poput virusa, bakterija ili gljivica. Moderno 
poljoprivredno gospodarenje integrira te različite 

Utjecaj nozemoze na pčele izložene 
djelovanju neonikotinoida

Danas se u poljoprivrednom gospodarenju za suzbijanje štetnika rabi niz različitih pesticida. Među-
tim, kao alternativa sve više se razvijaju „eco-friendly“ strategije za zaštitu poljoprivrednih kultura, a 
u svrhu smanjenja opasnih učinaka kemikalija na životinje i čovjeka. Ti biološki načini kontrole broja 
štetnika uključuju uporabu patogenih mikroorganizama - poput virusa, bakterija ili gljivica. Moderno 
poljoprivredno gospodarenje integrira te različite tehnologije na kompatibilan način – tzv. „integrirano 
gospodarenje štetnicima“. Najčešće upotrebljavani biološki agensi su gljivice koje se često povezuje 
s kukcima, odnosno smatra se da više od 750 vrsta gljivica parazitira na kukcima. Entomopatogene 
gljivice i kemijski insekticidi rabljeni istodobno značajno povećavaju letalitet kukaca.

Doc. dr. sc. Ivana Tlak Gajger dr. med. vet.
Zavod za biologiju i patologiju riba i pčela
Veterinarski fakultet Sveučilišta u Zagrebu
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tehnologije na kompatibilan način – tzv. „integrirano 
gospodarenje štetnicima“. Najčešće upotrebljavani 
biološki agensi su gljivice koje se često povezuje s 
kukcima, odnosno smatra se da više od 750 vrsta 
gljivica parazitira na kukcima. Entomopatogene 
gljivice i kemijski insekticidi rabljeni istodobno 
značajno povećavaju letalitet kukaca. Ipak, u slu-
čajevima kada su infekcije gljivicama prisutne isto-
dobno s izlaganjem subletalnim dozama pesticida, 
oni sinergistički djeluju na ugibanje kukaca. Među 
insekticidama neonikotinoid imidokloprid je jedan 
od najučinkovitijih u sinergističkom međudjelo-
vanju s gljivicama. Pri integriranom gospodarenju 
štetnicima rabi se sinergističko djelovanje imidaklo-
prida i spora gljivica sa svrhom uništavanja različitih 
štetnika kukaca, poput tripseva i mrava. Zanimljivo 
je da se imidokloprid kao sintetski insekticid rabi 
diljem svijeta za zaštitu poljoprivrednih kultura, a u 
Francuskoj se smatra jednim od glavnih uzroka 
povećanim gubicima pčelinjih zajednica. Unatoč 
visokom postotku pčelinjih zajednica u kojima su 
utvrđene rezidue imidakloprida, npr. u Francuskoj 
jedna od dvije zajednice sadrže rezidue i/ili njihove 
razgradne proizvode u obliku kloro-nikotinoidične 
kiseline u peludu, 30 posto u medu i 26 posto u pče-
lama, razina izloženosti je subletalna bez vidljivih 
učinaka na ugibanje pčela. S druge strane, namet-
nička gljivica, mikrosporidija N. ceranae smatra se 
jednim od uzroka masovnih gubitaka pčelinjih za-
jednica diljem SAD-a u kombinaciji s djelovanjem 
ostalih nepovoljnih čimbenika, te u Španjolskoj kao 
jedinstveni uzročnik takvih ugibanja.
 
NOZEMOZA I NEONIKOTINOIDI

Kombinirano djelovanje patogenih mikroorganiza-
ma i pesticida koji su učinkoviti za zaštitu od štetni-
ka mogu također specifično reagirati te dovesti do 
ugibanja pčela. Budući da pojedinačni čimbenici 
ne mogu objasniti, odnosno uzrokovati sveprisut-
ni smanjeni broj pčelinjih zajednica, postoji velika 
mogućnost posebno važne uloge stresora u cijeloj 
priči. Zapravo je pitanje istraživača u navedenom 
radu bilo jesu li pčele žrtve međudjelovanja noze-
mozom invadiranog organizma i raznih kemika-
lija poput onih korištenih u integriranom gospo-
darenju štetnicima? Istražen je interaktivni učinak 
između bioloških i kemijskih stresora na opraši-
vače analiziranjem međudjelovanja imidakloprida i 
uzročnika nozemoze u medonosnih pčela. Kao or-
ganizmi koji žive u socijalnim zajednicama, medo-
nosne pčele ne ovise samo o zdravlju pojedine 
jedinke nego o ukupnom stanju i funkcioniranju 
zajednice kao cjeline. Zato je istraživanje prove-
deno na razini jedinke, kao i na razini cjeloku-
pne pčelinje zajednice. Istraživanje je provedeno 
s ciljem utvrđivanja istodobnog učinka navedenih 
čimbenika na pojedinačna ugibanja i energetsku 
zahtjevnost, te imunost pojedinačnih pčela, kao i 
socijalnu imunost na razini pčelinje zajednice. Po-
trošnja saharoze je izračunata u svrhu utvrđivanja 
energetskog stresa uzrokovanog invazijom noze-
moze kojom je promjenjena i zaliha hranjivih tvari, 

kao i navike hranjenja. Ukupan broj hematocita i 
aktivnost enzima fenol-oksidaze analizirani su kao 
parametri imunosti pojedinačne pčele. Fenol-oksi-
daza igra središnju ulogu u imunosnim reakcijama 
beskralježnjaka, posebice pri kapsulaciji stranih 
tijela preko melanizacije. Ukupan broj hematocita 
govori i o neizravnom mjerenju bazalne stanične 
imunokompetencije te je uključen u procese fa-
gocitoze i kaspulacije nametnika. Navedene dvije 
obrambene reakcije su utvrđene tijekom prouča-
vanja infekcija kukaca gljivicama. Također, aktiv-
nost gluko-oksidaze je utvrđivana kao parametar 
bitan za prirođeni imunitet zajednice. Pčelinja 
hrana i proizvodi sadrže antimikrobne tvari koje 
pridonose sterilizaciji hrane i pohranjenih proizvo-
da u košnici, a posljedično i preveniraju nastanak 
bolesti. Zapravo, razina hidrogen-peroksidaze u 
medu je pozitivno korelirana s inhibicijom razvoja 
patogenih mikroorganizama. Rezultati istraživanja 
su pokazali da se s vremenom kumulativno sta-
tistički značajno povećavao broj uginuća pčela 
u svim pokusnim tretiranim skupinama, dok su u 
kontrolnim bila za ≈ 5 posto niža. Učinak invazije 
sporama N. Ceranae, kao i izloženost imidaklopri-
du nisu se značajno razlikovali, osim kod skupina 
tretiranih vrlo niskim dozama tog neonikotinoida. 
Za svaku koncentraciju imidokloprida kojim su 
bile izložene pčele pokusnih skupina, najviše je 
uginuća utvrđeno u skupinama koje su istodob-
no bile umjetno invadirane sporama N. ceranae. 
Zanimljivo je da su se u posljednja dva dana ugi-
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nuća pčela u skupini koja je istodobno invadirana 
sporama N. ceranae, te izložena neonikotinoidima 
izjednačila zbroju stope uginuća pčela iz skupina 
koje su bile samo izložene djelovanju neonikotino-
ida ili samo invadirane sporama N. Ceranae, što 
zapravo upućuje na dodatni „pojačani“ učinak koji 
je bio izražen kod skupina tretiranih niskim kon-
centracijama imidakloprida. Taj interaktivni učinak 
je bio još jači i izraženiji, posebice u skupinama 
tretiranim vrlo visokim koncentracijama imidaklo-
prida, gdje je utvrđen tzv. „potencirani“ učinak. U 
istim skupinama je utvrđeno da su pčele konzu-
mirale značajnije veću količinu šećernog sirupa, 
te da je broj spora N. ceranae bio značajnije viši 
nego u kontrolnim skupinama samo invadiranim 
sporama N. ceranae ili samo tretiranim imidaklo-
pridom. Također, u istim skupinama su utvrđena i 
najučestalija uginuća pčela. N. ceranae utječe na 
pojačanu potrebu domaćina pčele za hranjivim 
tvarima na način da joj ih doslovno „krade“ i time 
uzrokuje energetski stres. Također, budući da mi-
krosporidije ne posjeduju mitohondrije - nisu niti u 
mogućnosti provoditi metabolički proces oksida-
tivne fosforilacije, a čime su u potpunosti ovisne 
o energiji domaćina, posebice tijekom germina-
cije spora („klijanje“) koja zahtjeva visoku potroš-
nju energije. U opisanom istraživanju ovisnost o 
energiji domaćina pčela predstavljala je okidač 
za konzumacijom povećane količine šećernog 
sirupa, izazvanog parazitizmom. U skupinama 
pčela koje su bile samo izložene neonikotinoidu 
imidaklopridu nije došlo do uzimanja povećane 
količine hrane, no kada je hrana bila tretirana imi-
daklopridom došlo je do uzimanja povećanih ko-
ličina hrane, odnosno utvrđena je povezanost te 
pojave s povećavanjem izloženosti imidaklopridu. 
Iako se onečišćenja imidaklopridom u košnicama 
uobičajeno mogu utvrditi u subletalnim dozama, 
mikrosporidijalne invazije mogu izložiti pčele letal-
nim dozama uzimanjem povećanih količina oneči-
šćene hrane. To se uočljivo i u opisanom radu kod 
uporabe visokih koncentracija imidakloprida kod 
invadiranih skupina pčela gdje one istodobno ne-
popravljivo potenciraju svoje negativne učinke. 
Uz izravni učinak na preživljavanje pčela, uzročni-
ci bolesti mogu negativno utjecati i na imunosno 
stanje istih. Strategija nametnika je produžiti nji-
hovo preživljavanje i umnažanje unutar domaćina 
ograničavanjem aktivnosti imunosnog sustava koji 

uključuje i smanjenje fenol-oksidazne aktivnosti i 
smanjenje broja hemocita u invadiranih pčela.

Analizama genoma medonosne pčele utvrđeno 
je da posjeduju svega jednu trećinu gena odgo-
vornih za imunosni odgovor poznatih u solitarnih 
kukaca. Taj očiti nedostatak gena odgovornih za 
imunost može se objasniti posjedovanjem vrlo 
učinkovite socijalne imunosti pčelinje zajednice 
koja uključuje higijensko ponašanje, prisutnost 
antimikrobnih tvari u hrani i dobnu rezistenciju na 
pojavnost pojedinih bolesti. Zanimljivo je da me-
đudjelovanje nametnika i izloženosti pesticidima 
može potaknuti potiskivanje imunosnog odgovo-
ra na razini zajednice i to značajnim smanjenjem 
aktivnosti gluko-oksidaze, a upravo taj enzim je 
nužan za proizvodnju antiseptičnih tvari za sterili-
zaciju hrane za leglo i meda. Ukoliko zajednica nije 
sposobna proizvesti dovoljnu količinu navedenog 
enzima - posljedično dolazi do ugibanja legla, od-
nosno dugoročnog slabljenja zajednica. Ili, ukoliko 
zajednica na nedostatak antiseptičnih tvari odgo-
vori masovnijim „zapošljavanjem“ radilica, tada 
su zapostavljeni drugi kućni zadaci pčela i priku-
pljanje hrane. Mehanizam istodobnog djelovanja 
nozemoze u prisustvu neonikotinoida nije poznat, 
no moguće objašnjenje je da mikrosporidije kori-
ste glukozu kao izvor energije za svoj razvoj dok 
nedostatak glukoze uzrokuje smanjenje aktivnosti 
gluko-oksidaze. Također, utvrđene su i određene 
genetske različitosti među pčelinjim zajednicama 
s obzirom na ispoljavanje imunosnog odgovora 
pojedinih članova istih.

Na kraju se može zaključiti da međudjelovanje 
mikrosporidijalnih nametnika i pesticida ne samo 
da uzrokuje učestalo ugibanje, nego i uzrokuje 
značajno slabljenje pčelinjih zajednica. Ako pra-
timo pojedinačani učinak samo nozemoze, odno-
sno samo utjecaja neonikotinoida, tada se njihovo 
očito vrlo „učinkovito“ međudjelovanje u potpu-
nosti ignorira unatoč čvrstim dokazima da pri in-
tegriranom gospodarenju štetnicima entomopa-
togene gljivice djeluju sinergistički (potpomažući 
se međusobno) sa subletalnim dozama pesticida. 
A sada, u vremenima kad se broj prirodnih opra-
šivača svakodnevno značajno smanjuje, nužno je 
posvetiti se provođenju istraživanja mogućeg me-
đudjelovanja u poljoprivredi rabljenih pesticida, 
posebice insekticida, i nametnika te drugih uzroč-
nika bolesti pčela od kojih prirodno oboljevaju 
pčelinje zajednice.



PROSINAC - 2012. HRVATSKA PČELA PROSINAC - 2012.HRVATSKA PČELA

379

Ivana Berg-Divald, 
mag. novinarstva, 
novinarka časopisa 
Hrvatska pčela

R E P O R T A Ž A

U 
organizaciji Saveza pčelarskih udruga 
Splitsko-dalmatinske županije, te uz po-
kroviteljstvo Ministarstva poljoprivrede i 
Splitsko-dalmatinske županije, već treću 

godinu zaredom uspješno je održan međunarodni 
pčelarski sajam "Dalmatina 2012". 

TREĆA DALMATINA - DAN PRVI
Treća po redu pčelarska manifestacija "Dalmatina" 
započela je u petak radionicom o poreznom statusu 
poljoprivrednika, obveznim doprinosima za socijal-
no osiguranje poljoprivrednika te o zapošljavanju u 
poljoprivredi gdje su nas dr. sc. Marija Zuber i Ivica 
Milčić iz Hrvatske zajednice računovođa i financij-
skih djelatnika upoznali s načinima stjecanja statu-
sa osiguranika po osnovi obavljanja poljoprivredne 
djelatnosti te su pojasnili socijalno osiguranje po-
ljoprivrednika koji nisu porezni obveznici. Također 
su informirali pčelare što trebaju napraviti ako im je 
pčelarstvo druga djelatnost; kako se može obavljati 
poljoprivreda uz radni odnos ili mirovinu. Govorili su 
o vrsti i stopi obveznih doprinosa, ovisno o statu-
su u sustavima osiguranja te kako riješiti socijalno 
osiguranje članova obitelji pčelara. Isto tako, voditelj 
radionice je objasnio što znači paušalno oporeziva-
nje poljoprivrednika; tko su sve obveznici poreza na 
dohodak, odnosno dobit, te što znači ulazak i izla-
zak iz sustava poreza na dodanu vrijednost i kako 
voditi poslovne knjige i evidencije pčelara – o čemu 
će u jednom od sljedećih brojeva „Hrvatske pčele“, 
kako nam je obećano, podrobnije pisati savjetnik - 
urednik časopisa „Računovodstvo i financije“ Ivica 
Milčić. Osim toga, ovi računovodstveni stručnjaci 
pojasnili su i aktualnu problematiku - zapošljavanje 
radnika u poljoprivredi te su odgovarali na brojne 
upite pčelara.

Odmah nakon financijske tematike, o važnosti apite-
rapije u svakodnevnom životu i medu u zaštiti i una-
pređenju ljudskog zdravlja govorio je prim. mr. sc. 
Josip Lončar, dr. med. iz Bjelovara. 
- Pravilna prehrana jedan je od bitnih čimbenika za 
očuvanje i unapređenje zdravlja, a svaka nepravil-

nost u prehrani koja traje duže vrijeme može oštetiti 
zdravlje do te mjere da se pojavljuju bolesti, naglasio 
je prim. mr. sc. Lončar i kazao kako ipak ima pomaka 
u medicini jer suvremena medicinska znanost prida-
je sve veću pozornost pčelinjim proizvodima budući 
da njihova svakodnevna uporaba pomaže u sprječa-
vanju nastanka bolesti i liječenju. Isto tako, pojasnio 
je da svakodnevna upotreba meda kod zdravih ljudi, 
posebno djece i starijih osoba, blagotvorno utječe 
na rad probavnog, kardiovaskularnog i imunološkog 
sustava, povećava atioksidacijsku obranu, snagu i 
izdržljivost te brzo uklanja umor.
- Med bi trebao biti što više zastupljen u dijetal-
noj prehrani teških i kroničnih bolesnika, kod iscr-
pljenosti i u fazi oporavka od bolesti, preporučio je 
prisutnima ovaj najpoznatiji apiterapeut u Hrvatskoj 
prim. mr. sc. Josip Lončar i pojasnio da se svakod-
nevnim konzumiranjem pčelinjih proizvoda, kao vi-
sokovrijednih neprerađenih namirnica, u organizam 
unose mnoge tvari koje su često nedostatne u pre-
hrani koja obiluje prerađenim namirnicama.

DAN DRUGI
Skup je svečano otvorio pomoćnik ministra poljo-
privrede mr. sc. Goran Rubin i u ime resornog mi-
nistarstva pohvalio odličnu organiziranost pčelara 
u sklopu Hrvatskog pčelarskog saveza jer, kako je 
rekao, činjenica je da pčelarstvo u zadnjih nekoliko 
godina ima sve veći značaj i postaje jedna od naj-
značajnijih grana poljoprivrede i gospodarstva u Re-
publici Hrvatskoj.

- Taj porast što bilježi centar pčelarstva RH done-
kle je uvjetovan dobrim prirodnim resursima kojima 
raspolažemo, dobrim dijelom i državnim potpora-
ma, a najviše dobrom organiziranošću i educirano-
šću naših pčelara, kazao je Rubin i podsjetio kako 
Ministarstvo poljoprivrede već dugi niz godina po-
dupire ovaj sektor kroz razne oblike potpora, a 
to je prošle godine usklađeno i s EU te je izrađen 

Tri dana vrhunskog pčelarstva na Dalmatini
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Nacionalni pčelarski program što pčelarima omo-
gućava dobivanje potpora po europskom modelu. 
- U državnom proračunu je za potpore pčela-
ra osigurano 18 milijuna kuna, a predviđamo 
isti taj iznos i za sljedeću godinu, potvrdio je Go-
ran Rubin i naglasio da se već izrađuje i novi Na-
cionalni pčelarski program za razdoblje od 2014. 
do 2016. godine, tako da pčelari, i kada uđemo u 
Europsku uniju, mogu ostvariti prava na potpore. 
U istom tonu pčelarima se obratio i župan Splitsko-
dalmatinske županije Ante Sanader te je u svoje i 
ime svojih suradnika izrazio zadovoljstvo uspješno 
organiziranom pčelarskom manifestacijom i pohva-
lio napore pčelara i Hrvatski pčelarski savez u ostva-
rivanju Nacionalnog pčelarskog programa i usklađi-
vanju s legislativom EU.

- Mi smo svjesni tradicije i važnosti pčelarstva, sto-
ga pčelarima Splitsko-dalmatinske županije nu-
dimo financijsku podršku od 5 milijuna kuna za 
sljedeću godinu, najavio je župan i poručio da se 
svi pčelari mogu natjecati za ta sredstva, Isto tako, 
naglasio je da Županija sufinancira i kamate na 
kredite poljoprivrednicima od 4 posto. Osim toga, 
pojasnio je da u Županiji djeluje i Razvojna agen-
cija koja pruža informacije o EU fondovima – gdje 
se pčelari također mogu javiti, pojedinačno, pri-
mjerice - kao obrt, ili putem udruge – organizirano. 

VLADA RH PODUPIRE PČELARE
Saborski zastupnik Vladimir Bilek, potpredsjednik  
Hrvatskog pčelarskog saveza, također se obratio 
skupu i naglasio da ova, kao i prethodna, Vlada u 
velikoj mjeri podupire pčelarstvo što je velika po-
hvala Hrvatskom pčelarskom savezu za sve napo-
re koje je prošao u realizaciji Nacionalnog pčelar-
skog programa i usklađivanju s Europskom unijom.  
- Hrvatski pčelarski savez broji 130 udruga i 6 ti-
suća članova, što nas čini najbolje organiziranom 
granom poljoprivrede u RH, kazao je Vladimir Bi-
lek i naglasio da samo tako ujedinjeni možemo na-
staviti dalje djelovati i u suradnji s Ministarstvom 
poljoprivrede raditi na boljitku pčelarstva RH. 
- Sama činjenica da smo osigurali 18 milijuna kuna 
kroz model sufinanciranja i za sljedeću godinu daje 
nam vjetar u leđa da se sa svojim visokokvalitetnim 
proizvodima uspješno plasiramo na europskom trži-
štu kada nam se ulaskom u EU otvore granice, za-
ključio je Bilek.

Isto tako, predsjednik Hrvatskog pčelarskog 
saveza Martin Kranjec rekao je kako mu je 
drago čuti da je Hrvatski pčelarski savez naj-
bolje organizirana skupina u Hrvatskoj što na-
šim pčelarima daje elana za daljnje projekte. 
- Raduje me što su naši pčelarski skupovi uspješni 
i što ćemo na sljedećoj Dalmatini već biti u EU jer s 
ponosom mogu reći da smo se uskladiti s europ-
skim zakonodavstvom te da hrvatski pčelari idu uz-
dignute glave u Europu, pojasnio je Martin Kranjec i 
poručio pčelarima da i dalje trebaju biti složni kako 
bi ostvarivali svoja prava i potpore.
Predsjednik Saveza pčelarskih udruga Splitsko-
dalmatinske županije Ivan Mravak je u ime organi-
zatora pozdravio sve prisutne i izrazio zadovoljstvo 
velikim odazivom izlagača, predavača i posjetitelja 
na 3. pčelarskoj manifestaciji Dalmatina, pogotovo 
dolaskom punog autobusa kolega iz Pčelarskog 
saveza Slovenije - na čelu s Boštjanom Nočom. 
Nakon što je pojasnio koliko je snažno pčelarstvo u 
Splitsko-dalmatinskoj županiji gdje Savez broji 500 
članova, koji su ujedno i u Hrvatskom pčelarskom 
savezu, posebnu zahvalu je uputio županu Anti Sa-
naderu jer je oduvijek imao sluha za potrebe pčelara 
svoje županije. Isto tako, zahvalio se i Ministarstvu 
poljoprivrede kao pokrovitelju ovog skupa, općina-
ma i gradovima, sponzorima, a zahvalu je uputio i 
prisutnom načelniku Općine Hrvace Dinku Bošnjaku, 
koji je ujedno i saborski zastupnik, Hrvatskoj agen-
ciji za malo gospodarstvo, HGK županijskoj komori 
Split, tvrtki Dalmed, Erste banci i svima onima koji su 
participirali u održavanju Dalmatine.
- Pčelari Splitsko-dalmatinske županije i oćenito Hrvat-
ske maksimalno se trude, rade i njeguju pčelarstvo, sto-
ga nam svima želim još bolju i uspješniju sljedeću godi-
nu, što smo itekako zaslužili, poručio je Ivan Mravak.

STRUČNO NA DALMATINSKI

Nakon svečanog otvorenja, “Dalmatina” je ugostila 
predavača iz Švedskog pčelarskog saveza Prebe-
na Kristiansena, stručnog savjetnika za pčelarstvo, 
koji je kolegama Hrvatima pojasnio skandinavski 
model pčelarenja i prenio švedska iskustva u orga-
nizaciji rada saveza, pčelara, tehnologije pčelarenja 
i borbe protiv bolesti pčela, o čemu ćemo opširnije 
pisati u sljedećem broju našeg časopisa. 

Nakon ove izvrsne prezentacije, Ivan Curiš, koji izu-
zetno uspješno prikuplja pčelinji otrov još od davne 
1988. godine kada je konstuirao elektrostimulator za 
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prikupljanje otrova - ESPO 1988 (o čemu smo već 
pisali u „Hrvatskoj pčeli“), održao je radionicu o pri-
kupljanju pčelinjeg otrova gdje je prikazao razloge, 
potrebe i način proizvodnje te pojasnio zašto je pče-
linji otrov lijek i pomoć u prevenciji i ublažavanju 
posljedica mnogih bolesti. Naime, ovaj dugogodišnji 
pčelar nam je pojasnio da je prva ispitivanja i rezu-
late liječenja pčelinjim otrovom zabilježio apiterape-
ut Philip Terch u studiji „Učinkovitost djelovanja 
pčelinjeg otrova na reumatizam“. U samom liječe-
nju je sudjelovalo 660 bolesnika, od čega su 544 
bolesnika ozdravila nakon apiterpije, 99 ih je imalo 
znatna poboljšanja svog stanja, a samo kod 17 bo-
lesnika stanje je ostalo nepromijenjeno. Stoga je i lo-
gično da se sve više pčelara interesira kako efikasno 
proizvoditi pčelinji otrov, što je ovaj vlasnik OPG-a 
„Sretna pčela“ slikovito prikazao svojim kolegama.  

O hranidbi pčela i njezinom utjecaju na vitalnost 
pčelinjih zajednica na trećoj Dalmatini govorila je i dr. 
sc. Maja Smodiš Škerl iz Slovenije koja je naglasila 
da nikada ne trebamo zaboraviti izreku: „Ne živimo 
da bismo jeli, već jedemo da bismo mogli živjeti!“ te 
da to trebamo primjeniti kako u vlastitom životu, tako 
i u svojim košnicama. Pčele su se tijekom evolucije 
uspješno prilagodile promjenama u okolišu, različitim 
patogenim organizmima, pčelinjim pašama, ali i druga-
čijem načinu života – u košnicama – gdje ih drži pčelar.  
- Iako te zajednice imaju veću vjerojatnost preživlja-
vanja zimi i dulju životnu dob, nego bi imale u prirodi 
u dupljama drveća, s druge strane su više izložene 
drugim opasnostima, virusnim infekcijama, varoozi, 
nozemozi, američkoj gnjiloći..., obrambeni sustav u 
organizmu pojedine pčele sporije se prilagođava i ra-
zvija otpornost s kojom bi zajednica održala vitalnost 
i zdravlje kroz sva godišnja doba. Stoga je primjerena 
hrana koju pčele skupe u prirodi, ili koju pčelar pra-
vodobno doda, od iznimnog značaja za održavanje 
proizvodnih i vitalnih pčelinjih zajednica, zaključila je 
dr. sc. Maja Smodiš Škerl.

Zatim je profesor Matija Bučar iz Petrinje izlagao 
o medonosnim biljakama šume i makije česmine 
te naglasio kako je dalmatinski med od pamtivije-
ka cijenjen. Mediteransko područje je prekriveno 
raznovrsnim medonosnim biljem - otoci su pozna-
ti po ružmarinu, lavandi, vrijesku, planici i mnogim 
drugim biljkama, a kopno po kadulji, vrisu - vrijesku i 
raznovrsnom livadnom cvijeću. Nekada su na ovom 
području bile razvijene i šume koje su zbog djelo-

vanja čovjeka djelomično ili potpuno nestale, pa se 
na tom staništu nalaze različiti degradacijski stadiji 
primorskih zimzelenih i listopadnih šuma, kao što su 
makije, šikare, kamenjari i dr. 
- Prinosi meda koje pčele prikupe iz mediteranskog 
područja (makija, šuma, garig, kamenjar) količinski 
dosta variraju (od 10 do 40 kilograma) što ovisi o 
sastavu biljnih zajednica i gustoći populacija, ali 
i mikroklimatskih uvjeta, kazao je profesor Bučar i 
istaknuo da je med izuzetno kvalitetan, ali za tu pro-
izvodnju pčelari bi trebali prilagoditi tehnologiju 
pčelarenja u kojoj bi prednost trebalo dati manjim 
formatima košnica, dvomatičnom pčelarenju, kori-
štenju polunastavaka i drugim detaljima.

A osim iz Švedske, Slovenije i Italije, ovu među-
narodnu manifestiju posjetio je i kolega iz Srbije 
mr. sc. Naum Banđov koji je prenio svoja bogata 
iskustva pčelarenja LR košnicom, te za sebe tvr-
di da je u početku bio samo „čuvar košnica“. Ovaj 
iskusni pčelar u Splitu je tako opisao sve uspone i 
padove pčelarskog zanimanja, od toga kako je ra-
dio velike greške u prvoj fazi – kada je, priznaje, 
jednostavno „želio proći jeftinije“ pa se služio ra-
znim tehnologijama, do usavršavanja racionalnog 
rada s pčelinjim zajednicama u LR košnicama.  
- Moje tehnologije pčelarenja su se mijenjale iz godi-
ne u godinu kako su rasla moja tehnološka, biološka 
i znanja o genetici, kazao je Naum Banđov i pojasnio 
da u pčelarstvu nije moguće koristiti kruta pravila 
jer nikada dvije pčelarske sezone nisu iste, kao što 
nisu niti dvije pčelinje zajednice jer pčelar koji po-
znaje biološke osobine pčelinje zajednice, aktivnosti 
pčela i kako one reagiraju na svoju okolinu, taj će 
najvjerojatnije uspjeti u svom poslu i može kazati da 
je postao pčelar. U protivnom, uvijek će ostati samo 
„čuvar košnica“, poručio je Banđov pčelarima i svi-
ma onima koji se planiraju time baviti.

ZLATNI DALMATINSKI MED
Osim bogatog izložbeno-prodajnog dijela, stručnih 
predavanja sa raznovrsnim pčelarskim temama i 
mnoštva posjetitelja iz cijele Hrvatske, od 9. do 11. 
studenog u hotelu „Zagreb“ u Splitu održano je i na-
tjecanje pčelara u kvaliteti sortnih vrsta meda, gdje 
je šampionsku titulu osvojio mladi pčelar iz Makar-
ske Miljenko Bušelić koji je još od ranog djetinj-
stva zaljubljenik u pčele. Svečana dodjela diploma 
održana je u subotu gdje su predsjednik Hrvatskog 
pčelarskog saveza Martin Kranjec i predsjednik Sa-
veza pčelarskih udruga Splitsko-dalmatinske župa-
nije Ivan Mravak uručivali priznanja. Na natjecanje 
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su pristigla 43 uzorka meda iz Hrvatske i Sloveni-
je, a čak je jednu zlatnu medalju osvojio i slovenski 
kolega. Kompletnu senzorsku i kemijsku analizu 
odradili su stručnjaci s Agronomskog fakulteta u 
Zagrebu, predvođeni prof. dr. sc. Draganom Buba-
lom. Osim diploma, organizatori su se potrudili i za 
prva tri plasirana pčelara osigurali vrijedne nagrade: 
vrcaljku, košnicu i sublimator, s tim da su prvu i treću 
nagradu sponzorirali organizatori, dok je košnicu do-
nirala tvrtka Apigroup iz Dvora (Petrinja) koja je otišla 
u ruke Joška Crmarića. Isto tako, bitno je naglasiti 
da se tvrtka Dalmed, kao dobitnik zlatne diplome i 
3. mjesta, odrekla svoje nagrade (sublimatora) u ime 
četvrtoplasiranog bračnog para Josipa i Štefice Čr-
gar. Za svaku pohvalu!

TREĆI DAN TREĆE DALMATINE
započeo je predavanjem Matteo Giustioa, dipl. ing. 
agr. iz Bologne (Italija) koji nas je upoznao s pro-
blemima talijanskih pčelara s nametnicima - muhom 
Senoatiniom koja ponekad može uzrokovati veća 
uginuća na talijanskim pčelinjacima i tringulinom. 
Naime, Senotainia tricuspis je muha koja se po-
javljuje kao endoparazit u tijelu pčele. Rodom je iz 
euroazijske zone te se proširila diljem Sredozemlja. 
Isto tako, može se naći u Sjevernoj Africi, istočnoj 
Europi, Rusiji i Ukrajini, Albaniji, Rumunjskoj, u za-
padnoj Europi, Italiji, Francuskoj, na Pirinejskom po-
luotoku, a utvrđena je i u Australiji. Zna biti kobna za 
pčelinje zajednice jer visoka razina invazije Senota-
iniom može uzrokovati depopulaciju odraslih pčela 
sa znakovima dosta sličnim kolapsu pčelinje zajed-
nice (relativno mnogo zaostalog legla i malo pčela). 
Osim toga, ponekad se i neke vrste triungulina (lat. 
„tri nokta“) mogu pojaviti kao paraziti na medono-
snim pčelama. Iako na jednoj pčeli može biti i do 250 
ličinki triungulina, nisu prijavljene moguće štete u 
zajednicama ili pčelarskoj proizvodnji.

Budući da na „Dalmatinama“ uvijek dobro kotiraju 
tehnološke teme, što je potvrdio i stručni voditelj ci-
jele manifestacije Zlatko Tomljanović, dr. vet. med, 
ove je godine iz BiH došao Rajko Radivojac koji je 
u prezentaciji „Stvaranje jakih pčelinjih zajednica“ 
otvorio brojna pitanja i ponudio kvalitetne odgovore.  
- Osnovni uvjet za uspješno pčelarenje je jaka pro-
izvodna pčelinja zajednica, a s jakim pčelinjim za-
jednicama se možemo uspješno upustiti u bilo koju 
vrstu pčelarske proizvodnje jer ako na pčelinjaku 

imamo „slabiće“, onda se nemamo čemu nadati, ka-
zao je Rajko Radivojac i podsjetio pčelare da pripre-
me za stvaranje jakih pčelinjih zajednica počinju 
unosom dobrih mladih matica u pčelinju zajednicu 
tijekom proljeća i ljeta, a nastavljaju se pripremom 
pčelinjih zajednica za zimu.

Stručni suradnik iz Poljoprivredne savjetodavne 
službe Igor Petrović, dipl. ing. agr. izazvao je veliku 
pozornost posjetitelja temom „Proizvodi dodane vri-
jednosti u pčelarstvu“ budući da su pčelari itekako 
zainteresirani kako povećati prinos novca po košnici. 
Dakle, dodana vrijednost proizvoda je ona koja nasta-
je kao razlika između vrijednosti proizvoda i vrijednosti 
utrošenih sredstava za proizvodnju, a može se postići 
na nekoliko načina – primjenom marketinških i teh-
noloških metoda. Isto tako, u pčelarskoj proizvodnji 
proizvođači bi trebali slijediti trendove i potrebe kupa-
ca, osobito sada kada se sve više govori o povratku 
prirodi i poboljšanju kvalitete života i jačanju imuniteta. 
- To je prilika koju moramo iskoristiti te velikom broju 
turista koji posjećuju našu obalu trebamo na što bolji 
način prezentirati plodove našeg rada, i to ne samo 
med, nego i ostale pčelinje proizvode, te na taj na-
čin ostvariti dodatnu vrijednost i osnovnog proizvoda. 
No, da bi mogli ponuditi, moramo imati znanje i proi-
zvesti te proizvode s kojima možemo ostvariti dodanu 
vrijednost. Dakle, moramo usvajati tehnologije proi-
zvodnje propolisa, cvjetnog praha i matične mliječi, 
i to u onim količinama koje možemo prodati po opti-
malnoj cijeni, poručio je pčelarima Igor Petrović koji 
na području Siska pčelari sa 100 košnica.

S obzirom na to da se pojavila sumnja u ispravnost 
ovogodišnjeg VMP-a (Check Mite +), u njegovu učin-
kovitost (mogućnost rezistencije varoe na Check Mite 
+) i promjene u dinamici populacije varoe, na kraju 
„Dalmatine“ viši stručni savjetnik iz Poljoprivredne 
savjetodavne službe Zlatko Tomljanović, dr. vet. 
med. održao je prezentaciju „Varooza - dobivena 
utakmica ili smo tek na poluvremenu?“ s posebnim 
osvrtom na Check Mite +, situaciju s padom varoe u 
ljeto 2012. i konceptom suzbijanja i kontrole varooze.  
A osim izuzetno bogatog edukativnog dijela, na 3. 
međunarodnom pčelarskom sajmu “Dalmatina”, u 
subotu i nedjelju ujutro održala se i radionica „Zašti-
ta košnica i pčelarskih vozila od krađe – novi mo-
deli” koju su vodili Zlatko Tomljanović, dr. vet. med. 
i Goran Kladarin, dipl. ing. gdje su predstavljeni novi mo-
deli u zaštiti pčelarskih vozila i samostojećih košnica. 

Više o ovoj "Dalmatini" pogledajte na www.pcela.hr
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Pčelarstvo je knjiga bez kraja

Ivana Berg-Divald, 
mag. novinarstva, 
novinarka časopisa 
Hrvatska pčela

HP: Za početak, otkuda tolika bezuvjetna ljubav pre-
ma pčelarstvu koja traje već više od pola stoljeća jer, 
koliko sam upoznata, kao dijete ste se toliko bojali 
pčela da bi samo jedan ubod izazvao obilje suza?
AB: Da, istina je. Dok sam bila dijete, tata je počeo 
pomalo pčelariti, a ja sam izdaleka promatrala pče-
le sa strahopoštovanjem. Ali budući da jako volim 
med, i da upravo zahvaljujući pčelama te slatke deli-
cije nikada nije nedostajalo u našoj kući, još kao dje-
vojčica sam shvatila da su one izuzetno korisne ži-
votinje i jako brzo sam se, htjela ne htjela, priviknula 
na pčelarstvo, uz smijeh se prisjetila Ankica Brkić.

HP: Znači, pčelariti ste počeli uz oca. Pojasnite nam 
kakav je mentor bio i čemu vas je posebno naučio? 
AB: Budući da sam počela pčelariti uz svog oca, slo-
bodno mogu reći da je on moj najbolji mentor i da mi 
je izgradio čvrste temelje. Osim toga, priznato je u 
cijelom svijetu da je pčelarstvo nasljedna osobina, pa 
su mnogi rekli da je ljubav prema pčeli prešla s oca na 

kćerku. Naime, tata je počeo pčelariti još davne 1937. 
godine kada sam se rodila i krenuo je od dvije pletare. 
Budući da je bio kvalificirani bačvarsko-kacarski maj-
stor i imao vrlo dobro zapažanje, počeo je praviti koš-
nice rastavljače sa 10 okvira (40 cm x 30 cm) s polu-
nastavcima, koje, zamislite, i danas nakon više od 50 
godina imam na svom pčelinjaku koliko su kvalitetno 
napravljene. Osim toga, tata je bio veliki radnik. Da 
pojasnim, u našoj se radionici radilo dan i noć, burad 
u vagonskim količinama uz 5 do 6 pomoćnika. Stoga, 
da se odmori od takvog teškog fizičkog rada, tata bi 
rado išao k pčelama, a vodio bi i mene. Iako mu je 
znalo biti fizički teško i naporno toliko raditi, nikada 
nije konzumirao alkohol, kao neki drugi u ono doba, 
već je jeo jako puno voća i meda. Čak je često znao 
reći da što je njemu pojesti kilogram meda na dan, i 
naravno, smatrao je da je njegov med najbolji.

HP: Otac, prema svemu sudeći, bio vam je dobar 
učitelj? A kakva ste vi bila učenica? Kako su izgle-
dali vaši počeci? Jeste li imali grešaka, kao i svaki 
drugi početnik?
AB: Poslušna, prije svega. Tata kao da je znao da će 
cijela kuća jednog dana pasti na mene i postavljao 
mi je brojne izazove. Primjerice, imala sam samo 10 
godina kada sam dobila zadatak da budem na pče-
linjaku i pazim da izađe roj, a on će, kako je obećao, 
doći oko podne. To je bio pčelinjak dug 8 metara 
opšiven daskama, meni velik kao kuća, sa 2 reda 
košnica. Dobila sam uputstva od tate da kada vidim 
puno pčela u zraku da se ništa ne plašim jer se to 
zove roj, te da dobro pazim iz kojeg sanduka pčele 
najviše izlaze - gdje će se uhvatiti kao brada. Bilo je 
podne, a tata se još nije vratio, kada su se odjednom 
pčele počele spuštati i kovitlati pri zemlji. Iako sam 
bila usplahirena i sa strepnjom ih gledala, snašla sam 
se i uz maminu pomoć uzela sanduk, savinula granu 
i malo ju prodrmala. Pčele su se brzo smirile, a ja 
sam dobila prvu lekciju iz pčelarstva od oca, koji mi 
je rekao: "Zapamti, ovo je sada tvoj pčelac i moraš 
se o njemu brinuti." To mi je ostalo u lijepom sjeća-
nju, kao i dovoženje pčela preko zime kući kako bi 
ih imali na oku. Dakle, pomno sam upijala svaki novi 
zadatak, pa nije bilo mjesta prevelikim greškama.

Ankica Brkić prva je profesionalna pčelarka na ovim prostorima koja je davne 1958. godine za-
vršila pčelarsku školu u Novom Vinodolskom. Isto tako, na njen prijedlog je osnovano i pčelarsko 
društvo u Slavonskom Brodu 1965. godine gdje je 10 godina obnašala funkciju člana Upravnog 
odbora, a kao istaknuta dopisnica, ispred svog društva, aktivno je sudjelovala i na Skupštinama 
Hrvatskog pčelarskog saveza u Zagrebu. Napisala je više od stotinu članaka o pčelarstvu koji su 
objavljeni u Gospodarskom listu, reviji Selo, Hrvatskoj pčeli, listu Pčelarstvo iz Beograda i mnogim 
drugim uglednim magazinima, a kao uspješnu izvjestiteljicu s terena, pčelarska škola iz Novog 
Vinodolskog imenovala ju je i voditeljicom Ogledne pčelarske stanice za Slavoniju i Baranju. Osim 
predanog rada za dobrobit pčelarstva i života posvećenom pčeli, gospođa Brkić je najzaslužnija 
što je naš list ponovno vratio svoj naziv „Hrvatska pčela“. Stoga smo odlučili prenijeti životni pče-
larski put ove jedinstvene legedne i enciklopedije pčelarstva – Ankice Brkić.
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HP: Interesantno za ono vrijeme, 1950-ih godina proš-
log stoljeća, kada su žene većinom bile kućanice, vi 
ste se odvažili na stručno obrazovanje i školu u dru-
gom gradu te ste čak dobili i stipendiju. Kako je uopće 
došlo do odluke se upišete u pčelarsku školu?
AB: Nakon što sam završila osmoljetku u Vrgorcu, 
svim odličnim učenicima, uključujući i meni, podije-
ljene su knjižice Kuda nakon osnovne škole?. U nji-
ma je bio popis svih škola i njihovo trajanje u cijeloj 
Jugoslaviji. Čitajući tu knjižicu, pronašla sam „Pče-
larsku školu u Novom Vinodolskom“ i kazala svojim 
prijateljicama: „E, u ovu ću ja kad-tad!“. Iako sam 
to rekla u šali, ta šala se ipak, na moju veliku sre-
ću, ubrzo ostvarila. Međutim, po dolasku kući nakon 
osnovne škole, moji me više nisu mogli školovati, pa 
su me zaposlili u Općini. Ona se ukinula u komune, 
stoga sam prešla u seljačku Zadrugu. Nakon 2 do 3 
godine Poljoprivredna zadruga, po nagovoru tajnika 
Općine, kupuje 60 pčelinjih zajednica od Pčelarske 
centrale iz Zagreba. Tako da su mene odmah nakon 
toga poslali u pčelarsku školu i stipendirali. 

ČIKA BOŽINO STUDIRANJE
HP: Kako je vaš otac prihvatio ideju o vašem dalj-
njem školovanju? 
AB: Iako me moj otac podržavao u školovanju, jed-
nom za posjete direktora „Jasinja“ Slavka Jenča 
rekao mu je: „Priznajem, Ankica je išla u pčelarsku 
školu, ali ja znam više jer studiram svaki dan 6 kilo-
metara u sezoni.“. Gospodin Jenč je upitao: „Kakvo 
je to čika Božino studiranje mjereno u kilometrima 
u sezoni?“. Odgovorio je: „Kada idem na pčelinjak 
mislim što ću danas raditi, a kad se vraćam opet 
studiram hoće li biti dobro i hoće li uspjeti“. Zato je 
gospodin Jenč napisao pozamašan članak pod na-
slovom Čika Božino studiranje. 

HP: Koliko je trajala škola i što ste tamo naučili? 
AB: Škola u Novom Vinodolskom je već 12 godina 
obrazovala pčelare, ali je trajala samo godinu dana, 
tako da sam ju ja pohađala od 1957. do 1958. go-
dine, što je po meni premalo jer mi se jako svidjela. 
Osim toga, iako sam ja bila najmlađa, a najstariji uče-
nik je imao 47 godina, svi smo bili složni - i nastav-
ničko osoblje i đaci. Zaista je đačko doba najljepše 
razdoblje – od kolijevke do groba. Isto tako, imali 
smo 3 stručna nastavnika koji su se trudili da učimo 
najnovija dostignuća iz svjetskih časopisa, pa smo 
sve pisali u bilježnice koje i dan danas čuvam. Osim 
toga, imali smo i nekoliko učenika iz Smederevske 
škole koji su učili samo iz knjige Tihomira Jeftića. To 
im je bilo nedovoljno, pa su došli k nama.

HP: Kako je izgledao prvi susret s pčelarskom ško-
lom? Što biste izdvojili?
AB: Tata me je odveo u Novi i zaista smo lako pro-
našli školu koja se isticala natpisom: „Učite teoriju da 
ne biste ostali šeprtlje u pčelarstvu!“. Tu poruku i 
danas pamtim te je se pridržavam. Zatim, kada smo 
ušli u školu ugostila nas je nastavnikova supruga koja 
je mom ocu kazala da se ne brine jer će se ona o 
meni brinuti kao druga mama. I zaista, ubrzo sam ju 
od milja počela zvati „tetica“ te sam s njom ostala u 
kontaktu sve do groba, kao i s drugim nastavnicima. 

HP: Kako je izgledala nastava?
AB: Kao danas se sjećam prvog dana škole. Rečeno 
nam je da je direktor na kongresu u Bologni. Vratio 
se 8. dan te se čuo šapat: došao je „Diše“. Naime, 
mi smo profesore jako poštovali. Odmah smo dobili 
raspored sati - prijepodne 4 sata nastave u školi, a 
poslijepodne 4 sata na praksi. Imali smo i sve pred-
mete bitne za pčelarstvo: Biologija pčela, Bolesti i 
nametnici pčela i legla, Tehnologija pčela, Tehno-
logija pčelarstva, Tehnologija meda i pčelinjih pro-
izvoda (vosak, propolis, cvjetni prah), Pčelinji ubodi, 
Pčelinja paša, Praktični rad na pčelinjaku i radionici, 
te smo 2 puta tjedno pohađali i predavanja iz Voćar-
stva. Sve je bilo super organizirano i aktualno, tako 
da smo se služili i knjigom akademika Ive Tomaše-
ca. Osim toga, škola je surađivala i sa pčelarima u 
inozemstvu, pa kada je u švicarskom časopisu iza-
šao nacrt staklene košnice s jednim okvirom, odmah 
smo ju nabavili – tako da se sve moglo promatrati 
uživo. Isto tako, u školi smo imali  i danske mikronu-
kleuse, koje i sada posjedujem. Iako je s njima rad 
jako složen, meni su nužni. Tako se u svakom mikro-
nukleusu nalaze 4 matice, 4 odjeljenja s 3 okvira 10 
cm x 10 cm, sa gotovim saćem.

OD KOLIJEVKE DO GROBA NAJLJEPŠE JE ĐAČ-
KO DOBA
AB: Svaki dan u školi je bio divan. U našoj generaciji 
je bilo 37 učenika. Bili smo raspoređeni u četiri grupe 
i borili smo se za prijelaznu zastavicu da ju osvojimo 
i što duže zadržimo, jer smo po njoj i dobivali ocjene. 
U proljeće su nam podijelili košnice i natjecali smo 
se koja će zajednica biti bolja. U svakoj je grupi bilo 
po 10 budućih pčelara. Prva grupa je bila u učioni-
ci i bila je ispitivana cijeli tjedan za vrijeme nastave, 
druga grupa je u radionici popravljala košnice, učila 
užičavanje okvira, bojanje košnica i pripremala sve 
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za sezonu. Treća grupa je bila na pčelinjaku i vodila 
dnevnik, dok je četvrta grupa bila u vrtu gdje se uzga-
jalo medonosno bilje, učilo kalemljenje i uzgajale su 
se voćke. Svakom učeniku su pripadale 2 do 4 pče-
linje zajednice za koje su odgovarali. Mene su zapale 
one što primaju presađene ličinke i uzgoj matica. 

HP: Prema svemu što ste rekli, škola je zaista bila 
odlično organizirana s rasporedom gotovo pa 
identičnim kao u jednoj pčelinjoj zajednici, i stekla 
sam dojam da ste u svega godinu dana osposo-
bljavanja za pčelarku mnogo naučili. Kako je tekao 
vaš pčelarski put nakon škole i kako vam se vratio 
uloženi trud u obrazovanje?
AB: Po završetku škole vratila sam se se kući, te 
kao stipendistica odradila 2 godine na zadružnom 
pčelinjaku za koji je kupljeno 75 poloških košnica od 
Pčelarske centrale Zagreb. Međutim, zatekla sam 
nemarnog pčelara na tom zadružnom pčelinjaku koji 
izgleda ništa nije radio kako je trebao, jer na pčelinja-
ku je bilo svega 45 živih pčelinjih zajednica, a ostale 
je preuzeo moljac. Tata mi je pomogao oko spaša-
vanja pčelinjaka, a najteže je bilo izrezivanje vosko-
vog moljca, budući da prethodni pčelar nije ni pro-
ljetno čišćenje izvršio. Ubrzo, 1960. godine Zadruga 
je propala i mi smo kupili 30 praznih košnica, te smo 
se sa još naših 20 živih širili i kupili zemljište u Bosni 
i Hercegovini, zasadili smo i vinograd te napravili pa-
viljonski pčelinjak. Tada smo počeli ozbiljno pčelari-
ti. Tata je popravljao i svake godine još pravio nove 
košnice. U šali bih tako znala reći da je naš uhodani 
obiteljski posao izgledao ovako: „Tatine su košnice, 
moje pčele, a sav pribor mamin.“ Nažalost, ubrzo 
smo shvatili da u Bosni poslije cvjetanja bagrema 
i kestena nije bilo paša osim nešto od grožđanog 
i voćnog soka, tako da je bilo rentabilnije preseliti 
pčele ovdje u Slavonski Kobaš, gdje su i sada. Naš 
pčelinjak je s vremenom postajao sve veći i ubrzo 
smo došli do 110 košnica. U međuvremenu, nastav-
nik Kovačević mi je još dovezao 30 LR košnica s 3 
dijela, a mi smo mu prodavali rojeve uz nagodbu da 
odveze leglo kada se ono pokaže. Dan za danom, 
punih 10 godina, pčele su bile samo na meni. Ujutro 
bih se ustajala u 4 sata, a vraćala s pčelinjaka oko 
18 sati. Tata je obavljao glavne teške poslove, dok 
za preglede nije vodio računa. Tada sam upoznala 
puno hvaljenu LR košnicu, za koju i danas tvrdim da 
je stvorena za roba, a ne za ženu. Budući da najteži 
okvir teži od 4 do 4,5 kilograma, Kovačević bi rekao: 
„okvir kao slanina“. 

SVAKA JE KOŠNICA DOBRA, A NI JEDNA NE VALJA
HP: Koju vrstu košnice biste onda preporučili kole-
gama pčelarima i početnicima?
AB: Iako sam oduvijek davala prednost pološkoj koš-
nici, ovo je interesantno pitanje, a još je interesantniji 
odgovor. Baš pred kraj školske godine 1957/58. po-
stavili smo pitanje profesorima za koju košnicu da se 
opredijelimo. Nastavnik Kalić i direktor Lončarević 
su nam tada rekli: „Svaka je košnica dobra, a niti 
jedna ne valja“. Da objasnim mlađim početnicima, 
to zaista nešto znači - ako je pogodno vrijeme, do-
bra paša i marljiv rad - u svakoj košnici ima izobilja. 
Ako nema meda - ima propolisa, ako nema dovoljno 
cvjetnog praha - nema ni voska. Mi smo imali puno 
voska, ovisno o jačini zajednica, i sada držim po 2 
okvira građevnjaka. To su mi najmiliji okviri bez žice, 
pčele nadograđuju trutovsko saće, a nalaze se na 3. 
ili 4. okviru do kraja, i ne kvare dodane satne osnove. 
Do sada se rezalo čim matica zanese, ali ne treba 
dozvoliti da pčele hrane ličinke. Zapazila sam da su 
pčele krupne jer se obilno hranile matičnom mliječi. 
Kada se izreže i istopi to je prvorazredni vosak. Sa 
strane je fini med u saću za bolesnike i moje posje-
titelje. Za bolesnike u bilo koje doba godine nikada 
nismo ništa naplaćivali jer je to korisnije od novca, a 
u crkvu smo davali vosak kada nije bilo svijeći za po-
klon. Danas se praksa izmijenila jer moramo pustiti 
okvir građevnjak da ga pčele poklope jer upravo se 
tu nalaze ličinke varoe gdje ih uništavamo.

HP: Poznata ste i kao veliki domaćica koja je na 
svom pčelinjaku uvijek primala brojne goste iz svih 
krajeva bivše države, a o vama su snimljeni brojni 
TV prilozi. Koji biste izdvojili?
AB: Nije bilo niti jednog tjedna, a da nisam imala po-
sjete mlađih i starijih osoba i nikada mi nije bilo žao 
svih tih silnih sati priča o pčelama. Tako je to i dan 
danas. Primjerice, sekcija učenika iz Nove Gradiške 
„Mladi pčelari“ bili su mi česti gosti na pčelinjaku. 
Isto tako, veliki broj ljudi je u grupama dolazio iz Bo-
sne, a filozofska pitanja su mi postavljali i liječnici iz 
bivše Jugoslavije. Što se tiče TV priloga, ostala mi je 
u lijepom sjećanju sarajevska televizijska ekipa koja 
me je snimala za emisiju „Zelena panorama“, kada 
je njihov urednik, također pčelar po zanimanju, Nijaz 
Abadžić moj pčelinjak najavio riječima: „Ako igdje 
postoji raj na zemlji, onda je to ovdje.“

HP: Nažalost, osim raja na svom pčelinjaku, iskusi-
li ste pravi pakao kada su vam ukradene košnice. 
Kako ste se nosili sa spoznajom da je sve što ste 
stvarali toliko desetljeća odjedanput uništeno?
AB: Nikada to neću zaboraviti. Pčelinjak mi je uni-
šten 99 posto! Odmah sam znala da se radi o krađi 
jer sam našla tragove velikih čizama i vozila na pče-
linjaku, a ostalo je nešto i izlomljenih okvira. Gornji 
poklopci bili su otvoreni, a pod njima pčele zdroblje-
ne. Toliko stresova sam proživjela da mislim da se 
ni dan danas nisam u potpunosti oporavila. Ali hvala 
Bogu na dobrim ljudima koji su mi odmah priskočili 
u pomoć. Kada su mi u rano proljeće te kobne 1995. 
godine pokradene pčele, prvi su se javili Zvonimir 
Šver i njegova supruga Marija (sada već pokojni) i 
dovezli su mi i poklonio 2 pčelinje zajednice na LR 
okvirima, a dobila sam i 2 zajednice iz Okučana od 
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Ante Zovka. Ipak, kada sam malo stala na noge, ali 
još uvijek sam bila jadna i bolna, tijekom čišćenja 
košnice opazila sam u visini veliki roj i za kratko 
vrijeme pčele su počele dolaziti uglavnom iz istog 
pravca. Ulazile su same tamo gdje su bile najjače 
zajednice. Naime, kada navale na košnice - stavljam 
platneni most. Ubrzo sam od susjeda saznala istinu  
Zamislite, ukradene pčele su bile smještene u blizini 
mog pčelinjaka, tako da se sva leteća pčela vratila 
nazad svojoj kući. U takvom stanju oboljela sam od 
tih stresova jako tako da neko vrijeme nisam više niti 
mogla ići na pčelinjak jer mi je bio daleko od kuće. 

HP: Koja su najčešća pitanja koja vam postavljaju 
posjetitelji vašeg pčelinjaka?
AB: Evo, baš pred sam Uskrs posjetitelji su me upi-
tali kako stresam rojeve. Vrlo jednostavno - jer je oko 
pčelinjaka velika šuma, pa ako roj ode visoko, ne 
mogu ići po njega. On sutradan bira sebi košnicu i za 
par sati se spusti u nju. Da mu pomognem stavljam 
platneni most, a pčele brujeći kao kolona na leto ula-
ze, dok ja budno pratim maticu, osobito mladu, pa joj 
često pomognem da nađe pravac leta. Kada matica 
uđe u košnicu preostale pčele još žurnije ulaze u koš-
nicu. To je milina doživjeti! Ako se roj hvata na klen ili 
glog, pustim pčele da se počnu hvatati i popnem se 
do njih, lagano ih stresem i još lakše okrenem koš-
nicu iznad pčela. Pletaru postavim na mjesto gdje je 
bio roj. Kada se pčele smire u košnici odnesem na 
mjesto, a ako je roj ušao u pletaru istresem ih u koš-
nicu i poklopim. Sutra dan dodam šećerno - mednu 
pogaču. Još je bolje kada se roj uhvati na granu koju 
odsječem škarama i spustim u košnicu ili prazni na-
stavak - do jutra pčele prijeđu na okvire.
Isto tako, mnogi od posjetitelja su zapazili da ni 
u jednoj košnici nema mravi, iako su smještene u 
šumi. To je zato jer ih na jednostavan način uništa-
vam. Kada čistim između košnica - zagrijem vodu i 
otopim šaku soli te pospem vrelom vodom mravi-
njak i tako ih uništim, dok protiv voštanog moljca 
koristim Protoceru.

HP: Koji je vaš recept za dobru pogaču? 
AB: Pogaču pravim tako da sitno sameljem 4 kilograma 
šećera i dodam 1 kilogram toplog meda i izmiješam te 
to mora odstajati 1 dan. Pogače dajem danskim oplod-
njacima s nesparenim maticama i uhvaćenim rojevima, 
i mirno spavam jer pčele imaju što jesti. 

GDJE GOD TI NEMA MARLJIVIH PČELA, NEMAJU 
VOĆA NI POVRĆA TA SELA
HP: U kakvom zdravstvenom stanju su vaše pčeli-
nje zajednice? Koje veterinarsko – medicinske pro-
izvode koristite te kako prihranjujete?
AB: Moram priznati da se s lijekovima slabo služim, 
a prihranjivanjem također. Prehranjujem samo iz 
nužde. Smatram, i to je dokazano, da svaki lijek ima 
svoje loše osobine i mnogi ih upotrebljavaju kada to 
nije dozvoljeno radi meda. U biti, nitko se ne drži 
pravila, a zapravo je svim pčelarima čovjek - poljo-
privrednik najveći neprijatelj pčela. Oni ne znaju za 
onu poslovicu: „Gdje god ti nema marljivih pčela, 
nemaju voća ni povrća ta sela“. 

HP: Možete li malo pojasniti ovu tvrdnju s obzirom 
na aktualnu situaciju s pesticidima u Hrvatskoj?
AB: To je istina, traktori i šprice pune otrova žurno 
rade kada oni imaju vremena. Otrovi se bacaju bez 
ikakve najave, a kada ih ukorim, odgovor glasi - sta-
lo nama do vaših pčela, a ja na svom kako ja hoću. 
Kanali i putovi su puni bijelih boca, razbacani po nji-
vama i naše pčele sakupljačice ginu svakodnevno. 
Sjećam se da su mi došli prije 20 i više godina iz 
Bosne ljudi i donijeli u rukama pregršt pčela te kazali 
kako im pčele dođu do košnice s punim košaricama 
cvjetnog praha, lepezaju krilima i tu ugibaju. Odvezli 
su me u Bosnu 10 kilometara daleko i žalosno je to 
bilo vidjeti. Lopatom su ih sakupljali. Kada sam se 
vratila kući otišla sam jednom pčelaru - veterinaru 
gdje su mu pčele veselo radile, a košnice bile pune 
meda. Kada nas je ugledao i vidio hrpe mrtvih pčela, 
zaprepastio se. Ubrzo smo saznali da je nedaleko 
pčelinjaka susjed špricao repicu i tako su pčelari 
ostali bez pčela. To na svu sreću na nas nije djelova-
lo jer smo mi ipak udaljeni desetak kilometara.

HP: Kako plasirate svoje proizvode? 
AB: Med ne moram reklamirati i koristiti nove meto-
de marketinga jer imam stalne mušterije koje opskr-
bim za cijelu godinu. Pokupuju sve odmah jer znaju 
da imam 100 posto čiste i prirodne proizvode. Tako 
da mi nikada nismo imali zalihe novoga meda. 

HP: Tko su vaši glavni potrošači?
AB: Glavni potrošači su nam u bivšoj Jugoslaviji bili 
Bošnjaci – od Banja Luke do Dervente, a kod nas u 
Hrvatskoj – od Nove Gradiške do Slavonskog Broda. 

HP: Kolike prinose imate i koliko paša?
AB: Što se tiče prinosa, u ovom kraju se ne možemo 
baš pohvaliti. Obično vrcam dva puta godišnje oko 
20 kilograma. Imam prilično puno propolisa i voska 
koji dobijem iz okvira građevnjaka. Nikada nismo se-
lili, a što dobijemo – na čistoj je dobiti. U Posavini 
imamo amorfu, cigansko perje, livadu, a po bagrem 
možemo na teren u Bosnu.

HP: Bili ste i izvjestiteljica s terena. Kada ste počeli 
pisati izvještaje?
AB: Prvi moji izvještaji počeli su u školi 1957. godine 
kada me je od svih učenika zapazio Dragutin Loc. 
U školi smo primali časopis „Pčelarstvo“ i natjecali 
se čiji će rad biti bolji. Najviše sam pisala izvješta-
je jer me je škola proglasila za voditeljicu Ogledne 
pčelarske stanice za Slavoniju i Baranju. Vršila sam 
razne pokuse, što je škola zatraživala, i slala pisme-
ne uspjehe i neuspjehe te vodila dnevnik pčelinjaka. 
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Osim toga, mojih članaka ima po svuda - u Pčelar-
stvu Zagreb, Pčeli Osijek, Gospodarskom listu, reviji 
Selo, u Pčelarstvu iz Beograda.

HP: Osim više od stotinu članaka u raznim maga-
zinima i listovima, izvještavali ste i sa Skupština 
Hrvatskog pčelarskog saveza. 
AB: Da, kao članica Upravnog odbora pčelarskog 
društva „Zrinski“ nekoliko puta sam bila poslana od 
društva na godišnju skupštinu Saveza u Zagreb. To je 
sve bilo o vlastitom trošku tako da sam te izvještaje 
sa godišnje skupštine pisala na dobrovoljnoj bazi. 

HP: Isto tako, iako možda mnogi ne znaju, vi ste 
jedna od zaslužnih za vraćanje prvotnog naziva 
našem časopisu, a na vašu inicijativu je osnovano 
i pčelarsko društvo „Zrinski“.
AB: Izuzetno sam sretna što sam kumovala i doživje-
la povratak naziva našem časopisu „Hrvatska pčela“ 
iz 1881. godine. Mi smo se zalagali za to da se vrati 
taj stari naziv i nismo odustajali. Bili smo jako akti-
van tim. Osim putovanja u Zagreb, često sam po-
slovno išla i u Brod jer je uvijek trebalo nešto tati za 
poslovanje gdje sam upoznala inspektora rada koji 
je počeo pčelariti. Tako sam negdje 1965. godine 
navratila kod Stjepana Sudarevića, kasnije - našeg 
prvog predsjednika. Poznavala sam svu njihovu dje-
cu jer su dolazili kod našeg svećenika na ljetovanje i 
s njima se družila. U razgovoru sam ga tako upitala: 
„Zašto mi ne bi osnovali pčelarsko društvo u Slavon-
skom Brodu, ta ima nas puno pčelara od Gradiške 
do Osijeka?!“. A on kao da je čekao to pitanje i za-
ključio da imam pravo. Budući da je poznavao puno 
ljudi, okupio je dosta pčelara i obavio formalnosti u 
Općini. Tako se u rano proljeće 1965. skupilo nas 
7, 8 - uglavnom pčelara koji su prodavali med na 
gradskoj tržnici, i dogovorili smo se da se obavijeste 
svi oni koji drže pčele, tako nas se dosta skupilo na 
prvoj osnivačkoj skupštini u staroj Općini. Predsjed-
nikom je postao Stjepan Sudarević, a mene su iza-
brali za člana Upravnog odbora. Nakon par godina 

na godišnju skupštinu su dolazili stručni predavači i 
članstvo se širilo. Ovu funkciju sam obavljala 10 go-
dina, pa sam ih nakon jedne dekade zamolila da me 
izostave jer mi je uvijek trebalo skoro 2 dana da pri-
sustvujem sjednici. Naime, tada sam se do Oriovca 
prebacivala biciklom na vlak za Slavonski Brod. 

HP: Možete li nam otkriti tajnu svog pčelarenja? 
Što čini uspješnog pčelara? 
AB: Pa, uspjeh vam je zagarantiran ako puno učite 
i pridržavate se pravila te svakako prvenstveno mo-
rate voljeti ono što radite. Pčelar mora biti snalažljiv 
u svakom pogledu, zato je praksa jača od teorije. 
Osim toga, pčelar bi se trebao pridržavati maksime 
da se sve može prodati, ali pčela nikad. Meni pče-
le i dan danas služe za poboljšanje uvjeta života, a 
držim ih samo zato jer ih jako volim. Budući da sam 
najsretnija na svom pčelinjaku, ništa mi nije teško, 
pa odvojim vrijeme i za uzgoj cvijeća, tako da izme-
đu košnica imam i 50 ruža. Vodim računa da ispod 
košnice nema trave radi kontrole zajednica. Uvijek 
dajem prednost prirodnom rojenju, matice uzgajam 
za potrebe pčelinjaka tijekom cijele sezone, a nove 
okvire mijenjam svake godine. Isto tako, svaki dan 
saznam nešto novo zbog čega sam sretna i sma-
tram se uspješnom. Znate, zima mi je teško razdoblje 
kada moram biti u kući, ali čim grane prvo proljetno 
sunce - sve ostavljam i krećem na pčelinjak gdje se, 
i u ovim mojim godinama, ponovno rađam. 

HP: Kako podnosite ubode? Koliko je bilo najviše 
uboda koje ste primili? Koje mjere prevencije pčelar 
mora provoditi? Imate li kakav savjet za početnike?
AB: A, valjda dobro. (smijeh...) Naime, od prvog dana 
profesionalnog pčelarenja, 1959. godine, u dnevniku 
pčelinjaka svaki dan zapisujem koliko me pčela ubo-
de na dan. Do sada sam primila 6 902 uboda. Samo 
jednu večer dok sam vršila pokuse dajući pčelama 
sirup, a bilo je jako nevrijeme, ubolo me je 27 pčela. 
Srce mi je lupalo kao sat, drhtala sam kao prut. Ali, 
od tog dana prestala me je boljeti glava i nestalo je 
reume. Inače, ubode dobro podnosim i ako do lakta 
ruke nisu slobodne, ne mogu raditi. Jedino se služim 
kapom da mi ne smetaju oko glave. Uglavnom, pče-
lar mora biti čist, a na pčelinjaku se treba držati po-
sebna odjeća. Prije otvaranja košnice palim dimilicu, 
a ruke natrljam propolisom, kaduljom ili metvicom. 
Kraj sebe uvijek imam posudu s čistom vodom. Ovo 
je bitno za početnike - nikad pčele ne stresati s po-
klopca, nego ga prisloniti bliže leta u proljeće na 
sunce, a u ljeto u hlad. Isto tako, košnicu ne smije-
mo otvarati bez razloga jer nam je rečeno: klonite se 
svakog otvaranja košnice. Jer kako mi postupamo 
s pčelama, tako će i one s nama. Iskusni pčelari po 
letu znaju gdje su problemi i bez otvaranja košnice. 
Primjerice, od ranog jutra se može po izletima znati 
kakav će biti dan. 

HP: Ovaj dan nam je zaista bio dobar i koristan. A 
kako planirate provoditi dane koji su ispred vas? 
AB: Nadam se da ću i sljedeće godine moći ići na 
pčelinjak jer se bez pčela ne može. Naime, koga 
pčela jedanput prihvati nikada ga više pustiti 
neće, zaključila je Ankica Brkić kojoj smo poželje-
li još puno uspješnih pčelarskih sezona na poljima 
njezinog rodnog Slavonskog Kobaša.
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Mjere za smanjivanje i 
naknadu šteta prouzročene medvjedima

Ivana Berg-Divald, 
mag. novinarstva, 
novinarka časopisa 
Hrvatska pčela

G O S P O D A R S T V O

B
udući da su naši pčelari, koji sele svoje 
pčelinje zajednice na ličke i paše Gorskog 
kotara, imali učestale štete na svojim koš-
nicama od gladnih medvjeda, koji ne samo 

da su pojeli sav med, već su i u potpunosti rasturili 
košnice te zgnječili pčele, donosimo pojašnjenje 
kako da se oštećeni pčelari obeštete.

Predsjednik povjerenstva za gospodarenje velikim 
zvijerima i član Nacionalnog povjerenstva za izradu 
plana gospodarenja smeđim medvjedom u RH prof. 
dr. sc. Đuro Huber s Veterinarskog fakulteta u Za-
grebu odmah nam je na početku u kratkim crtama 
pojasnio da prijavu štete na pčelinjacima prijavlju-
je vlasnik košnica lovoovlašteniku koji gospodari 
lovištem na čijem teritoriju je počinjena šteta. Šte-
ta se prijavljuje u pisanom obliku i nju nadoknađuje 
lovoovlaštenik, osim ako je šteta napravljena, pri-
mjerice, u Nacionalnom parku – tada štetu ne sno-
si ovlaštenik lova. Osim toga, profesor Huber nam 
je priložio popise zabilježenih šteta od medvjeda, 
gdje se vidi da je u tome košnica vrlo malo, tako da 
u 2011. godini nije prijavljena niti jedna. 

Štete od medvjeda na pčelinjacima nadoknađuju 
se sukladno propisu iz područja lovstva (članak 
83. Zakona o lovstvu, „Narodne novine“, broj 
140/2005 i 75/2009). Dakle, člankom 83. stavkom 
1. propisano je da je za štetu koju počini divljač u 
lovištu odgovoran lovoovlaštenik lovišta u kojem 
ta divljač stalno živi, pod uvjetom da je oštećeni 
poduzeo propisane mjere za sprječavanje štete 
od divljači, koje je u smislu Zakona bio obvezatan 
poduzeti. U članku 83. Zakona o lovstvu stavak 2. 
propisano je da divljač stalno živi u lovištu u kojem 
je počinjena šteta, ako lovoovlaštenik u tom lovi-
štu ne dokaže protivno. Člankom 83. stavkom 3. 
propisano je da je za štetu koju počini divljač koja 
u lovištu stalno ne živi, odgovoran lovoovlaštenik 
lovišta u kojem je šteta počinjena, ali ima pravo 
na odstrjel te divljači. A pravo na odstrjel ostva-
ruje se na temelju dokaza o nadoknađenoj šteti 
oštećeniku i odobrenja nadležnog upravnog tijela 
uz suglasnost ministarstva, odnosno odobrenja 
ministarstva kada je šteta počinjena u državnom 
lovištu.
Člankom 83. stavkom 4. propisano je da se odstrel 
divljači iz stavka 3. ovoga članka može odobriti do 
visine nadoknađene štete, računajući vrijednost 
mesa i trofeja prema odštetnom cjeniku. Osim toga, 
člankom 83. stavkom 5. propisano je da se ne na-
doknađuje šteta koju medvjed počini stoci na povr-
šinama na kojima je posebnim propisom zabranjen 
pristup i ispaša stoke. Člankom 84. propisano je 
da ako je šteta koju počini divljač na istoj poljopri-
vrednoj kulturi ponovljena, vrijednost pojedinačnih 
šteta ne može biti veća od vrijednosti očekivanog 
prinosa kulture, dok je člankom 85. propisano da je 
za sporove u vezi naknade štete koju počini divljač 
nadležan redovni mjesno nadležni sud na području 
kojega je lovište ustanovljeno. 

ZAPISNIK O ŠTETI OD DIVLJAČI
Kada medvjed počini štetu unutar lovišta, lovoovla-
štenik tijekom uviđaja na mjestu štete ispunjava Za-
pisnik o šteti od divljači i procjenjuje visinu nastale 
štete, a vlasnik svojim potpisom na obrascu potvrđu-
je prihvaća li ili ne prihvaća procijenjeni iznos štete. 

Kada medvjed počini štetu unutar lovišta, lovoovlaštenik tijekom uviđaja na mjestu štete ispu-
njava Zapisnik o šteti od divljači i procjenjuje visinu nastale štete, a vlasnik svojim potpisom na 
obrascu potvrđuje prihvaća li ili ne prihvaća procijenjeni iznos štete. Iznos naknade ovisi o korište-
nju zaštitnih sredstava (električnih ograda, pasa čuvara) i pridržavanju ostalih mjera za sprječava-
nje pojavljivanja problematičnih medvjeda i mjera za sprječavanje nastanka šteta. Lovoovlaštenik 
je dužan nadoknaditi štetu sukladno važećoj zakonskoj regulativi, a temeljem revidiranog Plana 
gospodarenja smeđim medvjedom i Akcijskog plana za 2012. godinu, dužan je i kopiju Zapisnika 
o šteti od divljači dostaviti Upravi šumarstva, lovstva i drvne industrije Ministarstva poljoprivrede, 
najkasnije do 31. prosinca tekuće godine (odnosno, najkasnije do 31. prosinca 2012. godine).



PROSINAC - 2012. HRVATSKA PČELA PROSINAC - 2012.HRVATSKA PČELA

389

G O S P O D A R S T V O

Iznos naknade ovisi o korištenju zaštitnih sredstava 
(električnih ograda, pasa čuvara) i pridržavanju osta-
lih mjera za sprječavanje pojavljivanja problematič-
nih medvjeda i mjera za sprječavanje nastanka šteta. 
Lovoovlaštenik je dužan nadoknaditi štetu sukladno 
važećoj zakonskoj regulativi, a temeljem revidiranog 
Plana gospodarenja smeđim medvjedom i Akcij-
skog plana za 2012. godinu, dužan je i kopiju Zapi-
snika o šteti od divljači dostaviti Upravi šumarstva, 
lovstva i drvne industrije Ministarstva poljoprivrede, 
najkasnije do 31. prosinca tekuće godine (odnosno, 
najkasnije do 31. prosinca 2012. godine). Ako u te-
kućoj godini nije bilo šteta od medvjeda, potrebno 
je poslati zapisnik sa takvom izrijekom. Ovi podaci 
prikupljaju se isključivo zbog dobivanja informacija 
o visini šteta koje je uzrokovao medvjed u tekućoj 
godini, pojasnili su u Ministarstvu.

UVJETI ZA OSTVARIVANJE PODMIRENJA ŠTETE
Da bi ispunio uvjete za podmirenje štete, pčelar 
mora poduzeti mjere zaštite pčelinjaka, tj. mora 
podići ogradu oko pčelinjaka, savjetuju stučnja-
ci, jer bez ograde - pčelinjak u lovištu predstavlja 
„švedski stol“ za medvjeda. 

- Jedino efikasno sredstvo u zaštiti košnica od med-
vjeda (prema našim iskustvima) je električni pastir. 
Dobro je oko pčelinjaka postaviti 4 reda žice na 
udaljenosti (visini) 25 centimetara jedna od druge. 
Sam pastir nije skupa investicija u odnosu na mo-
guće štete. Prema mojim saznanjima pastir košta 
oko 800 kuna. Ako je pčelinjak u blizinu kuća, može 
se upotrijebiti električni pastir koji koristi mrežni na-
pon, a ukoliko nije, proizvodi se i pastir kojeg na-
paja akumulator, te ovoj cijeni treba dodati i cijenu 
akumulatora, kazao je za „Hrvatsku pčelu“ Dario 
Majnarić iz Hrvatskih šuma i pojasnio da štete od 
zaštićenih životinjskih vrsta, a koje nisu divljač, 
treba nadoknaditi država. Isto tako, napomenuo je 
da će se ulaskom Hrvatske u EU točno odrediti 
tko plaća odštetu, jer u svim državama EU štete 
trenutno nadoknađuje država.

ŠTETE OD DRUGIH ŽIVOTINJA
- Što se tiče šteta od drugih životinja, pravo na 
nadoknadu štete od životinja strogo zaštićenih div-
ljih svojti može se ostvariti pod uvjetom da je šteta 
prijavljena Ministarstvu zaštite okoliša i prirode 
najkasnije u roku od osam dana od dana nastan-
ka štete te da je oštećeni poduzeo sve dopuštene 
radnje i zahvate u cilju sprječavanja štete, potvrdila 
je glasnogovornica Ministarstva zaštite okoliša i 
prirode Dijana Sušac.

POVRŠINE NA KOJIMA SE NE USTANOVLJAVA-
JU LOVIŠTA
Člankom 19. Zakona o lovstvu propisano je da 
je na površinama zemljišta na kojima se ne usta-
novljavaju lovišta divljač dužan zaštićivati vlasnik 
zemljišta, odnosno pravna ili fizička osoba koja 
koristi to zemljište. U slučaju neuobičajene šte-
te ili učestale pojave šteta pravna ili fizička osoba 
koja upravlja tim površinama dužna je obavijestiti 
člana interventnog tima za gospodarenje sme-
đim medvjedom – s obzirom na mjesto štetnog 
događaja, koji onda vrši uviđaj na mjestu nastale 
štete te predlaže mjere koje je potrebno poduzeti. 
U slučaju da predložene mjere ne spriječe nasta-
nak štete, pravna ili fizička osoba, koja upravlja tim 
površinama, ima pravo zatražiti dozvolu za odstr-
jel problematičnog medvjeda (interventni odstrjel). 
Interventni tim je operativno tijelo koje surađuje 
s jedinicama lokalne samouprave, raznim inte-
resnim skupinama, lovoovlaštenicima i ostalima. 
Posrednik je pri dojavljivanju o potrebi djelovanja, 
a posebno vezano uz slučajeve pojave problema-
tičnih medvjeda i napada na ljude, ali i uz sva-
ku neuobičajenu situaciju vezanu uz medvjede. 
Obveza im je posjetiti svako mjesto neuobičajene 
štete od medvjeda, neuobičajene nezgode ili smrti 
medvjeda izvan lova.

Isto tako, u svim slučajevima gdje je medvjed u ne-
koj neprilici (npr. zamci lovokradice ili u prirodnoj 
klopki) ili gdje izaziva sukob sa aktivnostima ljudi, 
pripadnici tima trebaju se naći na licu mjesta u što 
kraćem vremenu, navedeno je u Akcijskom planu 
gospodarenja smeđim medvjedom za 2012. godinu.

SASTAV INTERVENTNOG TIMA 
Interventni tim za provedbu Plana gospodare-
nja smeđim medvjedom u Republici Hrvatskoj 
uspostavljen je Odlukom Ministarstva regional-
nog razvoja, šumarstva i vodnoga gospodarstva 
u sastavu: iz Ministarstva poljoprivrede - Davor 
Zec (098/290-803) i Zrinko Jakšić (091/6015-
512); s Veterinarskog fakulteta Sveučilišta u 
Zagrebu Đuro Huber (098/256-506) i Josip Ku-
sak (091/2212-133); iz Hrvatskih šuma, Upra-
va šuma Podružnica Delnice Dario Majnarić 
(098/447-946) i Nenad Vančina (098/448-406), 
Slavko Medved (098/440-790) iz Podružni-
ce Delnice Šumarija Vrbovsko, Milan Perković 
(098/446 450) iz Podružnice Gospić, Igor Hak 
(098/446-665) Iz Podružnice Gospić - Šumarija 
Gračac; iz Parka prirode Velebit Josip Tomaić 
(098/907-0495).
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Osim za pčele, medvjedi mogu biti opasni i za 
ljude, stoga ujedno treba provoditi i mjere za 
smanjivanje opasnosti za ljude koje savjetuju ovi 
stručnjaci. Naime, opasnost od napada medvjeda 
na čovjeka bitno se smanjuje provođenjem mjera 
za sprječavanje pristupa medvjeda otpadu, pro-
vođenjem redovnog odstrela i svim interventnim 
mjerama (informiranje stanovništva, sprječavanje 
pristupa, tjeranje, premještanje i interventni odstr-
jel). Isto tako, potrebno je provoditi i opće poduča-
vanje lokalnog stanovništva i posjetitelja o pravili-
ma ponašanja pri kretanju u staništu medvjeda. 

SPRJEČAVANJE PRISTUPA MEDVJEDA OTPADU 
Deponije otpada ne bi smjele biti u staništu med-
vjeda. Ondje gdje je to nemoguće izbjeći, deponija 
treba biti tako ograđena da joj medvjed ne može pri-
ći i da se ne može hraniti na smeću. Najučinkovitiji 
način je ograđivanje deponije električnom ogradom. 
Ulazna vrata u prostor deponije trebaju biti zatvore-
na. Isto tako, ilegalna odlagališta smeća treba oči-
stiti, a kaznenim sankcijama će se kazniti prekršitelji. 
Zatim, kontejneri za prikupljanje otpada prije odvoza 
na smetlište trebaju biti izvan dohvata medvjeda. 
Osim toga trebaju biti izrađeni od čvrstog metala i 
uvijek trebaju biti zatvoreni na način da ih medvjed 
ne može otvoriti. Treba ih redovito prazniti i nikad 
ne smije biti otpada oko kontejnera. Kante za otpat-
ke u kućanstvima trebaju biti držane unutar objekta 
nepristupačnog za medvjeda. Smije ih se postavi-
ti na otvoreno isključivo po danu, i to neposredno 
prije odvoza. Košare za otpatke u staništu medvje-
da trebaju biti izrađene od metala i sa preklopnim 
poklopcem koji onemogućava medvjedu da dohvati 
sadržaj. Također ih treba redovito prazniti. U stani-
štu medvjeda treba zabraniti ostavljanje ostataka 
hrane, te provoditi edukaciju o tome. 
Tako se u okviru hrvatskog dijela projekta LIFE 
COEX provodila promocija i donacija pokaznih mo-
dela kontejnera i kanti za otpatke koje medvjedi ne 
mogu otvoriti. Očekuje se da će primatelji donacije 
sve svoje kontejnere i kante urediti po tom modelu, 
preporuke su iz Akcijskog plana za gospodarenje 
smeđim medvjedom u 2012. godini. 

PODSJETNIK NA DUŽNOSTI LOVOOVLAŠTENIKA
Odredbe Plana gospodarenja smeđim medvje-
dom i Akcijskog plana za 2012. godinu svaki lo-
voovlaštenik mora točno provoditi. U protivnom, 
svi prekršitelji će biti sankcionirani, poručili su naši 
sugovornici i pojasnili da se za sve nejasnoće pče-
lari mogu slobodno obratiti Upravi šumarstva, 
lovstva i drvne industrije Ministarstva poljoprivre-
de ili Zavodu za biologiju Veterinarskog fakulteta 
u Zagrebu. Isto tako, podsjetili su i da se opis lo-
voovlaštenika i lovišta nalazi na internetskoj strani-
ci Ministarstva poljoprivrede www.mps.hr - Upra-
ve za lovstvo. Budući da se štete za područje RH 
prikupljaju u istoj Upravi, informacije o štetama na 
pčelinjacima se mogu i tamo mogu dobiti.

GOSPODARENJE MEDVJEDOM
Plan gospodarenja smeđim medvjedom u Repu-
blici Hrvatskoj prvi je sveobuhvatni i jedinstveni do-

kument koji uređuje osnovne odrednice obitavanja 
medvjeda i gospodarenja medvjedom u Republici 
Hrvatskoj, a utemeljen je na znanstvenim i ekološ-
kim ishodištima unutar zakonskih, upravnih, kultur-
nih, gospodarskih i socioloških okvira u Hrvatskoj. 
Također, velikim dijelom, ovaj plan je temeljen na 
prihvaćenim međunarodnim konvencijama, plano-
vima i preporukama koje se odnose na očuvanje i 
zaštitu smeđeg medvjeda u svijetu, Europi, a po-
glavito u njezinom alpsko – dinarsko – pindskom 
području, od kojih svakako treba istaknuti Bern-
sku konvenciju (NN- "Međunarodni ugovori", br. 
3/5/00. i Vodič za gospodarenje velikim zvijerima 
na razini populacija (Large Carnivora Initiative for 
Europe (LCIE) by contract for EC, 2007.).

Donošenje Akcijskog plana gospodarenja smeđim 
medvjedom u Republici Hrvatskoj za svaku kalen-
darsku godinu predviđeno je Planom gospodarenja 
smeđim medvjedom u Republici Hrvatskoj. Zada-
tak Akcijskog plana je da jasno istakne i nabroji 
glavne akcije (mjere) koje će se provoditi u teku-
ćoj godini, dok su sve akcije detaljno opisane u sa-
mom Planu gospodarenja i one se provode trajno 
i bez posebnog isticanja u godišnjem Akcijskom 
planu. U tom smislu spomenuta dva dokumenta 
predstavljaju cjelinu, s time da je Plan gospoda-
renja više stručni, a Akcijski plan gospodarenja 
provedbeni dokument.

NAPOMENA: Ukoliko medvjed napravi štetu na 
vašem pčelinjaku i u ljutnji poželite uzeti „pravdu 
u svoje ruke“, znajte da to nije najbolje rješenje 
jer Odredbom članka 73. stavak 3. Zakona o 
lovstvu propisano je sljedeće:
"Osoba koja je uočila mrtvu, ozlijeđenu ili bo-
lesnu divljač ili napuštenu ozlijeđenu, odnosno 
bolesnu mladunčad dužna je bez premještanja 
divljači o tome odmah obavijestiti lovoovla-
štenika koji će pozvati ovlaštenog veterinara. 
Ovlašteni veterinar dužan je zapisnički utvrditi 
uzrok uginuća, odnosno zdravstveno stanje 
ozlijeđene ili bolesne divljači. Svako premje-
štanje (prenošenje, prevoženje) divljači ili dije-
lova divljači bez zapisnika, odnosno potvrde o 
podrijetlu divljači smatrat će se krivolovom." 
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Divizme (Verbascum L.)

Matija Bučar, prof, 
pčelar iz Petrinje

V
elecvijetna divizma (Verbascum densiflo-
rum Bertol.) naočita je višegodišnja biljka vi-
soka od 0,5 do 3 metra. Stabljika je usprav-
na, zadebljana, obrasla listovima, posuta 

mekim pepeljastosivim dlačicama, jednostavna ili u 
gornjem dijelu kratko razgranjena. Listovi su široko 
eliptični ili srcasti, žućkasto pustenasti. Gornji listovi 
su manji i sjedeći. Cvjetovi su u čupercima po 2 do 
5 zajedno u dugom i jednostavnom cvatu. Vjenčić 
cvijeta je s pet sumpornožutih latica i pet prašnika 
s tamnoljubičastim vunenastim dlakama. Ta je vrsta 
divizme razmjerno česta. Raste na mjestima pod 
izravnim utjecajem čovjeka, napose uz ceste i šljun-
čare, na sječinama, uz riječice i potoke i na suhim 
travnjacima. Moramo spomenuti još dvije vrlo česte 
vrste: pustenasta i austrijska divizma.

Izverugana divizma (Verbascum sinuatum) uočljiva 
je po široko razgranjenoj stabljici koja doseže visinu 
od 1 metra. Bazalni listovi su skupljeni u velikim, pre-
poznatljivim rozetama, produženoperasto-režnjeviti 
i valovita ruba. Listovi stabljike napola obuhvaćaju 
stabljiku. Žljezdastodlakavi cvat visok je do 1 metra. 
Raste u Sredozemlju, ali udomaćena je i u ostalim 
dijelovima Europe.

Divizme su ljekovite biljke, u uporabi narodne medi-
cine još od vremena Hipokrata, a korištene su za ča-
ranje i bacanje uroka. Listovi i cvjetovi divizme ima-
ju jako antiseptičko djelovanje, pa se primjenjuju za 
zacjeljivane rana i u liječenju bolesti dišnih organa. 
Sjemenke ovih biljaka zadržale su klijavost i nakon 
850 godina. Divizme su i lijepe uresnice uočljiva 
izgleda. U našoj flori raste 21 svojta divizme i sve 
su zakonom zaštićene, a dvije i strogo.

U blizini ekološkog pčelinjaka u Klincu na Banovini 
nikla je velika populacije velike divizme. Počela je 
cvasti  u lipnju i dok pišem ove retke još uvijek cvate! 
Pet mjeseci cvatnje i stotine prekrasnih cvjetova 
samo na jednoj biljci. Pčele ih dosta često posjeću-
ju, osobito za jutarnje rose i poslije kiše. Osim nek-
tara, daje obilno i peludi. Cvate od baze prema vrhu 
snažnog cvjetnog izbojka, dugačkog više od 1 metra 
i nekoliko manjih bočnih izdanaka, na kojima se for-
mira i cvate veliki broj pupova i cvjetova. Izuzetno 
dobro podnosi sušu. U pčelarskoj literaturi spominje 
se samo usput jer je netko zaboravio detaljnije opi-
sati ovu biljku koja, s obzirom na svoje odlike, zaslu-
žuje epitet odlične medonosne biljke.
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Pčelari udruge Dalmatinka iz Zadra pot-
pisali sporazum o suradnji sa slovenskim 
kolegama iz udruge Anton Janša
Pčelari udruge "Dalmatinka" iz Zadra potpisali u Ve-
likoj vijećnici Grada Zadra sporazum o promicanju 
međusobnog prijateljstva i suradnje sa slovenskim 
kolegama okupljenim u Pčelarskom društvu Anton 
Janša iz Žirovnice. Potpisivanje sporazuma kruna je 
dosadašnjih zajedničkih susreta i nastavak zajednič-
ke suradnje kako na razvijanju tehnologije pčelare-
nja, tako i na gospodarskom planu. Događaju su pri-
sustvovali i dogradonačelnik Zadra Darko Kasap te 
predsjednik Pčelarskog saveza Slovenije Boštjan 
Noč. Nakon potpisivanja sporazuma pčelari su otišli 
u Biograd na obiteljsko poljoprivredno gospodarstvo 
pčelara Radovana Mikulića.

Dalmatinkini Pčelari do sada su dva puta bili u po-
sjeti slovenskim kolegama te su Slovenci jednom 
dolazili u Zadar. Tijekom posjeta Sloveniji ovdašnji 
pčelari na terenu su vidjeli koje su sve mogućnosti 
izvlačenja novčanih sredstava iz predpristupnih i 
strukturnih fondova EU. Slovenski pčelari su od ula-
ska u EU povukli četiri milijuna eura sredstava koji-
ma su razvijali svoje pčelarstvo.
- Želimo učiti iz iskustva slovenskih pčelara iz Udru-
ge Anton Janša koji su povukli određena sredstva iz 
EU fondova. Oni nas mogu pripremiti za ono što nas 
čeka kada Hrvatska uđe u EU. Naravno da oni kao 
udruga to nisu mogli sami bez pomoći lokalne zajed-
nice. Mi taj model želimo preslikati kod nas, rekao je 
predsjednik "Dalmatnike" Zlatko Elveđi te dodao:
- U budućnosti je moguća i poslovna suradnja, 
pogotovo nakon otvaranja granica. Mi se moramo 
pripremiti za izvoz meda i pčelinjih zajednica na za-
padno tržište. Nadamo se da će nam naši slovenski 
prijatelji pomoći u otvaranju tog tržišta. Mi ne želimo 
izvoziti med kao sirovinu u bačvama od 300 kilogra-
ma nego kao pakovine, gotove proizvode.

Po tom pitanju hrvatski pčelari imaju što naučiti od 
Slovenaca. Dovoljno je letimično pogledati po zadar-
skim ljekarnama da bi se čovjek uvjerio da je većina 
proizvoda na bazi meda i pčelinjih proizvoda proi-
zvedena u Sloveniji. Posebno atraktivna je moguć-
nost preko slovenskih kanala doći do novih tržišta i 
kontakata, što posebno ističe jedan od najiskusnijih 
zadarskih pčelara pčelar i član udruge "Dalmatin-
ka" Krste Bukvić. Bukvić otkriva strateški plan ra-
zvoja domaćeg pčelarstva temeljen na svjetskim i 
europskim tržišnim potrebama za pčelama. Riječ je 
o utakmici u kojoj  domaći pčelari imaju veliku pred-

nost nad konkurencijom. Adut u toj igri je siva pčela 
koja se pokazala kao tražena  roba. U suradnji sa 
Slovencima treba je  sačuvati i zaštititi te ponuditi 
kupcima.
- Činjenica je da sivu pčelu traži cijela Europa, a ona 
je autohtona pčela Alpa, Triglava, Velebita, Dinare 
i Panonske  nizine. Ako je uspijemo zaštititi, do-
bit ćemo kvalitetan i traženi brand. S druge  strane, 
mi se već godinu dana pripremamo za organizaci-
ju pčelarskog centra Zadarske županije gdje bismo 
educirali pčelare. Cilj je od postojećih 250 pčelara 
dobiti barem deset do petnaest vrsnih pčelara koji 
su se spremni uhvatiti u koštac s kvalitetnom pro-
izvodnjom matica i pčelinjih zajednica, govori Bu-
kvić, istaknuvši da cijene matica  rastu u nebo usred 
pojačane potražnje:
- Globalan problem je da pčele ugibaju i to u enor-
mnim količinama. Pčela više ne može opstati u pri-
rodi sama, bez  pčelara. Nedostatak pčelinjih zajed-
nica osjeća cijela priroda, a posebno poljoprivredna 
proizvodnja koja bez pčela pada, ističe Bukvić, do-
dajući da oni imaju veliku prednost jer već krajem  
travnja na tržište mogu izaći s pčelinjim zajednicama 
i maticama. Izlazimo mjesec dana ranije na tržište i 
možemo se zadržati duže toliko. Zbog toga su Slo-
venci i zainteresirani za dugoročnu suradnju s nama, 
zaključio je Bukvić.

- S pčelarima iz Zadra razmjenjivat ćemo iskustva, 
kao naprimjer - kako se boriti protiv bolesti pčela, 
razvijati pčelarstvo. Mislim da je to dobro za sve nas. 
Naravno da postoji mogućnost za razvijanje zajed-
ničkih poslova. Za sada malo teško, ali kada Hrvat-
ska uđe u EU definitivno da. U EU nema granica i 
mogućnosti za suradnju su velike, potvrdio je pred-
sjednik Pčelarskog društva "Anton Janša" Franc 
Pfajfar.

Napisao i snimio: Ante Vidović
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Kušaonica meda u režiji PD “Zagreb” 

Pčelarsko društvo Zagreb je od 17. studenog do 1. 
prosinca u Našičkoj 16 na Jarunu, u vremenu od 10 
do 13 sati, organiziralo Kušaonicu meda za sve za-
interesirane pčelare i građane - gdje se prezentirao 
cvjetni, bagremov, kestenov, šumski – medljiko-
vac, vrijesak i lipov med. Osim degustacije meda, 
održane su i radionice koje su 17. studenog vodili 
Ante Štavun i Krešimir Švab, 24. studenog sve me-
doljupce ugostili su Nenad Strižak i Luka Šebelić, a 

1. prosinca Tomislav Grčić, Stjepan Vuković i Mar-
ko Štefanac posjetitelje su također upoznali s oku-
sima raznih vrsta meda koji se najčešće pojavljuju u 
našoj prodaji, te ih osposobili da prepoznaju pravu 
kvalitetu meda. 
 
Projekt „Kušaonica meda“ realiziran je pod pokrovi-
teljstvom Ureda za poljoprivredu i šumarstvo Gra-
da Zagreba, a namijenjen je svim građanima Grada 
Zagreba.

Ivana Berg-Divald

Donacija meda u 2012. godini ocijenjeni 
med UP SIB “Radilica“ donirala udruzi 
“Zdravo trčanje“ u Osijeku

Kao i što smo utvrdili, još prigodom ocjenjivanja 
meda što ga organizira UP SiB “Radilica“, da će 
uvijek sav ocijenjeni med ići u humanitarne svrhe, 
toga se držimo i ove godine, poslije uspješno održa-
nog IV. Međunarodnog i VI. Regionalnog ocjenjiva-
nja meda. Do sada smo med poklanjali: Rezidenciji 
Družbe Isusove u Osijeku, Udruzi Sv. Vinko Paulski 
(brine se o siromašnim obiteljima) koja je aktivna pri 
crkvi Sv. Obitelji na Jugu 2, med su dobili i umirovlje-
nici u Domu umirovljenika u Osijeku - sjedište u ulici 
Drinska, zatim smo donirali med i djeci u Domu „Kla-
sje“ koja su bez roditelja. U biti, sve donacije možete 
vidjeti kad kliknete donacije meda na našoj strani-
ci. Za ovu godinu, UO UP SiB “Radilica“ je dlučila 
pokloniti med  sportašima - trkačima. Naime, ute-
meljitelj i osnivač „Radilice“ Milan Kramer aktivno je 
počeo trenirati trčanje od 2008. godine. Stalno je na 
sastancima govorio kako je trčanje na “duge staze“ 
(polumaraton, maraton i ultramaraton) težak i zahtje-
van sport, te iziskuje kvalitetne proizvode kako bi 
trkač/ica poslije napornog treninga nadoknadio iz-
gubljenu energiju, te da su trkači/ce veliki potrošači 
meda, ali i ostalih pčelinjih proizvoda. U Osijeku je 
utemeljena udruga “Zdravo trčanje“ koju je osmislio 
i osnovao poznati ultramaratonac Elvir Rakipović, 
zajedno s mladim trkačem Ivom Maronićem, a tu 
se još priključio dr. Draško Krpan i Zrinko Špoljarić, 
kojima su i pripale čelne uloge u toj hvale vrijednoj 
udruzi. Kako i član „Radilice“, Milan Kramer trenira 

i trči s dotičnom ekipom, isti su pitali je li moguće 
da pčelari doniraju med u ligi zdravo trčanje koja je 
krenula 20. rujna, održavala se 7 četvrtaka, a dužina 
staze bila je 5 770 metara. Udruga, ako dobije med, 
isti bi podijelila na kraju lige po kategorijama, za 
osvojeno 1. mjesto; 2. mjesto i 3. mjesto, i to u kate-
gorijama za muške i ženske trkače. Med bi bio uru-
čen najboljima na završetku lige 13. studenog. Start 
i cilj lige bio je kod Doma „Iktus“ na lijevoj obali rijeke 
Drave. Kako bi sve bilo transparentno i po propisu, 
udruga “Zdravo trčanje“ predala je zamolbu UP SiB 
“Radilica“ za donaciju meda. UO UP SiB “Radilica“ 
donijela je odluku da se sav ocijenjeni med sa IV. 
Međunarodnog i VI. Regionalnog ocjenjivanja meda 
dodijeli ove godine udruzi „Zdravo trčanje“. Svečana 
dodjela poklon paketa upriličena je u robnoj kući na 
Sjenjaku. 

Trkačima je ukupno podijeljeno 31 poklon paketa 
i diploma. Organizator je dodijelio diplome i spon-
zorima: Radilica Osijek, OTOS Osijek, Slavonija live.
com.

Predsjednik „Radilice“ Andrija Grbeša pozdravio je 
na svečanoj dodjeli sve prisutne i kazao kako je sre-
tan je što sportaši koriste med, ali i ostale pčelinje 
proizvode, za svoj oporavak poslije napornih trenin-
ga  i utrka.

Milan Kramer
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Članovi „Radilice“ poklonili med Reziden-
ciji Družbe Isusove u Osijeku
Povodom blagdana Sv. Ambrozija (7. prosinca) - 
zaštitnika pčela, pčelara, licitara i svjećara, članovi 
Udruženja pčelara Slavonije i baranje “Radilica“ iz 
Osijeka, Jozo Stuhli i Mirko Šapina, poklonili su 70 
kilograma meda Rezidenciji Družbe Isusove u Osi-
jeku. Donaciju meda primio je duhovni vođa UP SiB 
“Radilica“ pater Ignacije Čižmešija, te ovom prigo-
dom istaknuo da su Isusovci veliki potrošači meda 
- ne samo u zimskim mjesecima, već tijekom cijele 
godine. Kako je naglasio pater Ignacije, med koriste 
kao zaslađivač umjesto šećera, ne samo u čaju, već 
i u toplim mliječnim napitcima i kolačima.

Milan Kramer, Osijek

Dani meda u Općini Popovača

Uz bogat izložbeno - kulturni i edukativni program u 
Popovači je 27. listopada održana završna manife-
stacija „Dani meda u Općini Popovača“ koju je or-
ganizirala Udruga pčelara „Lipa“ s ciljem promocije 
pčelarstva i popularizacije pčelinjih proizvoda.

- Općina Popovača zaslužuje ovakvu manifestaci-
ju, a o tome najbolje svjedoči činjenica da Udruga 
okuplja 60-ak medara s ovog područja. Budućnost 
njihova djelovanja nije upitna jer se proizvodnjom 
meda bavi sve više mladih. Stoga je pčelarstvo kao 
granu poljoprivrede svakako potrebno snažno poti-
cati, što Općina i čini. Značajan doprinos naši pčela-
ri daju i promociji Općine u okruženju i diljem Hrvat-
ske, a kroz svoja redovita sudjelovanja na sajmovima 
gdje ostvaruju visoke rezultate u ocjenjivanju meda, 
napomenuo je općinski načelnik Josip Mišković i 

proglasio izložbu otvorenom. Pozdravljajući skup 
predsjednik Udruge pčelara „Lipa“ Berislav Majetić 
izrazio je uvjerenje da će „Dani meda“ postati tradi-
cija u Popovači.
 
Na prvim „Danima meda u Općini Popovača“ svo-
je su proizvode izlagala obiteljska poljoprivredna 
gospodarstva Beronić, Duhaček, Grgurić, Kocet, 
Kostecki, Majetić, Perko i Šerbecki. S njihovim su 
se proizvodima građani imali prilku upoznati i za nji-
hova predstavljanja od 22. do 26. listopada u sredi-
štu Popovače. Izložba meda bila je natjecateljskog 
karaktera, a najbolje ocijenjeni med je onaj OPG-a 
Siniše Perka.
 
Središnji, subotnji program manifestacije „Dani 
meda“ obuhvatio je i zanimljivo predavanje na temu 
„Pčelinji proizvod u zaštiti i unapređenju ljudskog 
tijela” kojeg je održao prim. mr. sc. Josip Lončar, 
dugogodišnji liječnik obiteljske medicine, stručnjak 
za apiterapiju i veliki promotor upotrebe pčelinjih 
proizvoda. Upotrebu pčelinjih proizvoda doktor 
Lončar je preporučio svim dobnim skupinama, od 
trudnica, novorođenčadi, male djece, odraslih, sred-
nje, kao i treće životne dobi. Tako ćemo, zaključio 
je, imati zdraviju populaciju, jer svi koji uzimaju med 
imat će radosniji, kvalitetniji, uspješniji i dulji život.

Drago Plaščar
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Čebelari i pčelari stari su drugari

Međunarodna suradnja između regija s težnjom zbli-
žavanja u različitim oblicima gospodarstva, trgovine, 
obrazovanja i kulture nije novost u Istri. Veliki je broj 
gradova i općina koji se udružio s lokalnim zajedni-
cama susjednih zemalja. U sličnom pravcu razmišlja 
i djeluje i Udruga pčelara Bujštine. 

Vjekovima sastavljana i rastavljana talijanska, sloven-
ska i hrvatska Istra uvijek je bila od neprocjenjivog ge-
ostrateškog značaja. Možda su nas razdvajali jezici i 
politika na visokom nivou, ali kultura i tradicija običnih 
ljudi kakvi su i pčelari, odnosno čebelari, držala nas je 
sve vrijeme zajedno. Druženja pčelara Bujštine i če-
belara iz Kopra počela su još u vrijeme bivše drža-
ve, jer prijateljstva koja su u srcu iskrena opstaju bez 
obzira na političke ili bilo kakve druge promjene. 

Dnevi kmetijstva koji su se održavali u Kopru od 6. 
do 7. listopada 2012. godine odavno su postali tra-
dicionalna kulturno - zabavna priredba ne samo za 
žitelje Slovenskog primorja, već i Istrijana s hrvatske 
strane. Sajam okuplja lokalne vinare, maslinare, si-
rare i druge izlagače iz sektora poljoprivrede s istim 
ciljem: približiti ovu granu urbanom čovjeku. Za to 
je i postavljen poseban šator površine 300 m2 za 
stoku, pa je bio poseban osjećaj promatrati reakcije 
djece iz gradskih sredina kojima je to bio prvi susret 
s ovcama, kozama, magarcima…

Specifičnost ovog sajma za našu branšu je u tome 
što Obalno čebelarsko društvo Koper u sklopu saj-
ma kontinuirano, već 8 godina zaredom, organizira 
i Međunarodno natjecanje u kvaliteti meda Istar-
skog primorja. Kao i svake godine, pčelari iz Istre su 
se odazvali njihovom pozivu, ali – s izuzetkom Darka 
Korena iz Katuna Trviškog kod Pazina koji je jedi-
ni osvojio zlatno priznanje, ovaj puta su se morali 
zadovoljiti brončanim i srebrnim priznanjima, jer je 
ovogodišnja sezona bila jedna od najslabijih u po-

sljednjem desetljeću. Ipak, da ponekad i srebro ima 
zlatan sjaj dokazala je i pčelarka - amaterka iz malog 
mjesta Stancija Bružada kod Dajle Sonja Radić, ina-
če odgojiteljica u dječjem vrtiću „Tičići“ u Novigradu 
koja se pčelarstvom počela baviti tek prije 2 godine. 
Prvi su joj čestitali Marija Vulić, predsjednica OČD 
Kopar i gospodin Jugoslav Logar, predsjednik ČD 
„Anton Žnideršić“ iz Ilirske Bistrice, a odmah potom 
i njen mentor Arduino Bubola, predsjednik Udruge 
pčelara Bujštine. Čestitamo joj i mi i želimo još mno-
go priznanja i medalja. 

Na kraju službenog dijela natjecanja i svečane pre-
daje priznanja i zahvalnica za sudjelovanje, pčelari 
iz Slovenije i Hrvatske zadržali su se u neformalnom 
druženju, raspitujući se o sezoni, bolestima i načinu 
liječenja te o državnim poticajima. S obje su se strane 
širile pozitivne vibracije unatoč uobičajenim strepnja-
ma iz kuloara što će se dogoditi ulaskom Hrvatske 
u EU koje se mogu svesti na jedno pitanje: hoće li 
se slovenski pčelari doslovno preseliti na naše paše 
i tako nam ugroziti proizvodnju meda? Kolege iz 
Slovenije su nam  objasnili kako nema mjesta za 
bojazan, jer su se i oni plašili „najezde“ pčelara iz 
Italije i Austrije, a nije se dogodilo ništa alarmantno. 
Dapače, od ulaska u EU uspjeli su "izvući" 4 miliju-
na eura i još uvijek obilato koriste potpore europskih 
strukturnih fondova, a razvojne programe im Unija 
i dalje nepovratno financira s 50 posto sredstava. 
Osim toga, ulazak u EU pozitivno se odrazio i na od-
nose s Ministarstvom poljoprivrede, pa je razvoj pče-
larstva u Sloveniji višestruko zajamčen. Čebelarska 
zveza Slovenije postoji već 130 godina i broji preko 
200 udruga. U Sloveniji ima oko 9 tisuća registriranih 
pčelara (od kojih su čak 80 posto hobisti) i oni pče-
lare na oko 170 tisuća košnica. Po broju pčelara, na 
tisuću stanovnika Slovenija je i dalje druga u svijetu. 
Proizvodnja meda i ostalih pčelinjih proizvoda se po-
većava iz godine u godinu (prosjek po košnici oko 20 
kg), med ne izvoze, već ga koriste za vlastite potrebe, 
a većina se proda na kućnom pragu. Pčelari u Slove-
niji naglasak daju na obrazovanje, pogotovo djece u 
vrtićima i školske mladeži u okvirima izvannastavnih 
aktivnosti, pa njeguju tzv. „šolske krožke“ –  sekcije za 
male čebelare. Hvalevrijedni su i projekti „Slovenski 
tradicionalni zajtrk“, razvoj apiterapije, a posebno su 
ponosni i na razvoj pčelarskog turizma (14 turističkih 
ruta sa 50-ak apiturističkih gospodarstava). 

Inače, Obalno čebelarsko društvo Koper postoji od 
1955. godine, danas broji oko 150 članova, a najviše 
su ponosni na svoj školski pčelinjak u OŠ „Ivan Babič 
– Jagra“ u mjestu Marezige kojeg su postavili 2011. 
godine uz veliku pomoć donatora Luke Kopera. 

Iz srdačnog razgovora između domaćina i gostiju 
moglo se zaključiti da, zahvaljujući svojoj skromno-
sti i samozatajnosti pčelari bez obzira i kojeg kraja 
svijeta dolazili, mogu samo prednjačiti u promicanju 
međukulturnog dijaloga, a da ne spominjemo korist 
od razmjene iskustava i znanja. Više je nego očito da 
su čebelari i pčelari oduvijek bili prijatelji i da će to i 
nadalje ostati.

Damir Gregurić, Umag
(Udruga pčelara Bujštine)
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SASTOJCI
Tijesto:
•	1	cijelo	jaje	
•	150	g	šećera	
•	1	žličica	sode	
   bikarbone 
•	50	g	margarina	
•	2	žlice	mlijeka	
•	2	žlice	meda	
•	450	g	glatkog	
   brašna 
•	1	žlica	kakaa	

PRIPREMA: 
1. Svi sastojci, osim brašna izmiješaju se mikserom 
u zdjeli koja se smije staviti na peć, jer se tijesto prvo 
mora zagrijati. Stavi se na laganu vatru i stalno miješa 
sve dok se soda ne zapijeni. Tada se makne i umiješa 
brašno. Zamijesti se glatko tijesto, koje je gumenasto 
zbog meda i vrlo lako se razvlači u kore veličine lima od 
pećnice.
2. Tijesto se podijeli u četiri jednaka dijela i odmah se 
razvlače kore, jer puno je lakše kada je tijesto toplo 
nego kada se ohladi. Iako se inače rade četiri kore, 
savjet za početnike je da za prvi puta probaju izraditi 
tri, jer će biti lakše razvaljati na malo deblje kore. Na-
ime, kore ove iskusne slastičarke su jako tanke. 
3. Svaka kora se razvalja u veličini lima pećnice i na-
mota na valjak te prenese na preokreniti pobrašnje-
ni lim. Ovo ide bez problema jer tijesto ne puca, ali 
ako se vi bojite tako, slobodno razvaljajte na papiru 
za pečenje pa prenesite s papirom. Kada je kora na 
limu, malo ju se dotjera – treba odrezati višak tijesta. 
4. Kore se peku na 180 stupnjeva Celzijevih od 5 do 
8 min, kada se rubovi zapeku  - vade se van. Lagano 
se prođe nožem za rezanje kruha ispod kore i odvoji 
od lima te lagano spusti na krpu. 
5. Za kremu se brašno (dvije i pol žlice brašna na 
vrh, ne ravne), 2 žlice šećera i vanilin šećer skuhaju 
u mlijeku kao puding. Kada se ohladi - umiješa se 
u margarin izrađen s mljevenim šećerom i dobro iz-
miksa da bude lijepa glatka krema. 
6. Krema se podijeli u tri jednaka dijela i mažu se 
kore. Na zadnju ide čokoladna glazura. 

7. Čokolada se treba rastopiti na pari i dobro izmije-
šati s uljem i preliti preko kolača. 
8. Kore su tvrde kada se premazuju kremom, zato tre-
ba nježno pritiskati da se ne polome. Nakon nekoliko 
sati one već otpuste i režu se bez problema, a u usti-
ma se tope, doslovno. Potrebno je kore premazati isti 
dan, jer ja jednom nisam, ostavila sam za sutra, i tada 
se nisu otpustile, bile su krckave do zadnje kockice, 
kazala je autorica ovog ukusnog kolača, pod nadim-
kom Cerica i pojasnila da je ovaj kolač broj 1 u njezi-
noj obitelji. Recept je dobila od mame njezine najbolje 
prijateljice iz razreda prije više od 20 godina. 
- Kada sam ga prvi put jela oduševio me i odmah 
sam zatražila recept. Ljubazna gospođa se potrudila 
i prevela mi ga sa češkog jezika. Od tada sam ga ra-
dila stvarno nebrojeno puta i uvijek svi traže baš taj 
kolač da donesem na njihove fešte i slavlja. Rado ga 
dijelim s vama, jer stvarno je izvrstan, zaključila je.

Blagdansko zvjezdano čudo
www.coolinarika.com

ZVJEZDASTI MEDENJACI

ZA TIJESTO:
•	250	-	300	g	brašna	(pola	bijelog,	pola	crnog)	
•	3	žlice	kakaa	
•	2	žlice	sode	bikarbone	
•	100	g	maslaca	
•	80	g	meda	
•	100	g	šećera	
•	3	žlice	začina	za	medenjake	(miješavina	cime-
ta, anisa, klinčića, kardamoma, đumbira…) 
•	1	žutanjak
•	100	g	mljevenih	badema	

i još: 
•	otopljena	bijela	čokolada,	ili	čvršća	glazura	od	
šećera u prahu i vode 

PRIPREMA:
1. Zakuhati med, šećer, maslac i začine. Ohladiti. 
2. Pomiješati brašno, kakao i sobu bikarbonu i 
prosijati u posudu. U sredinu dodati masu od 
meda, bademe i žutanjak. 
3. Zamjesiti glatko tijesto koje se ne lijepi. Tije-
kom miješanja dodavati još brašna po potrebi. 
4. Tijesto ostaviti da se hladi oko 1 sat. Zatim 
tanko razvaljati i slagati na pleh s papirom. Peći 
u zagrijanoj pećnici na 180 °C, oko 8 minuta. 
5. Gotove kekse vaditi i obrnuto ih redati na žicu 
da se hlade. Ohlađene kekse iscrtati bijelom 
masom po želji. 

Krema:
•	4	dl	mlijeka	
•	2	i	1/2	žlice	glatkog	brašna	
•	2	žlice	šećera	
•	1	vanilin	šećer	
•	2	žlice	mljevenog	šećera	
•	150	g	margarina	

Čokoladna glazura:
•	100	g	čokolade	za	kuhanje	
•	3	žlice	ulja
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GORDANA SAMBUNJAK rođ. GLAVAŠ (1950-2012)

Nakon duge i teške bolesti ostavila nas je draga pčelarka Gordana Sambunjak. Ro-
đena je u Osijeku, a na posljednji počinak ispratili smo je 24. listopada u Biogradu 
na Moru.
Osim obveza na radnom mjestu, ta vrijedna žena se bavila pčelarstvom i maslinar-
stvom. Cijela obitelj je rasla uz pčelarske i maslinarske obveze. Ljubav prema pče-
lama prenijela je na svoje kćeri Dubravku i Ružicu. Svake godine povećavala  je  broj 
svojih pčelinjih zajednica, kojim je ostala vjerna do zadnjeg dana života. Oni koji su 
je poznavali dugo godina, pamtit će je kao marljivu, upornu, odgovornu, skromnu, 

poštenu, susretljivu i ponosnu. Ove osobine su je krasile kao čovjeka, majku, gospođu i prijatelja.
Hvala Gordani za sav njen trud. Otišla je zadovoljna i sretna jer su njene pčele na sigurnoj brizi njene kćeri 
Dubravke i zeta Željka.

U ime pčelarske Udruge “Velebit” – jedno veliko Hvala. 
                                                                                            Udruga pčelara “Velebit” Zadar  

MARIJAN KOSTELAC DANE (1948-2012)

U 65. godini života, 6. studenog, iznenada nas je napustio naš dragi prijatelj i pčelar 
Marijan Kostelac. S nevjericom smo u to mračno jutro pozivali jedni druge – radi 
li se o ružnom snu ili je Bog zaista pozvao našeg Danu. Baš njega koji se nikada 
nije tužio da ga boli, koji je znao razvedriti najoblačnije jutro šalama, specifičnim 
smijehom, dosjetkom ili savjetom. 

Do zadnjeg dana radio je u Hrvatskom radio Otočcu i u ožujku sljedeće godine 
spremao se u mirovinu. Bio je dragovoljac i nositelj spomenice Domovinskog rata. 

Bavio se i glazbom te danas tuguju i prijatelji iz nekadašnjeg otočkog vokalno - instrumentalnog sastava.

Jedna od najvećih ljubavi bilo mu je pčelarstvo. Dugogodišnji je član pčelarske Udruge „Maslačak“ i 
Hrvatskog pčelarskog saveza. Bio je i predsjednik Udruge, a smrt ga je zatekla na mjestu povjerenika 
pašnog reda. Svojim radom ostavio je veliki pečat razvoju pčelarstva na području Gacke.

Za sva dobra djela i sve lijepe trenutke provedene s njim, članovi pčelarske udruge „Maslačak“, kao i 
mnogobrojni pčelari koji su ga poznavali, odaju mu neizmjernu zahvalnost i poštovanje.

UP „Maslačak“ Otočac

VLADIMIR  ZUBEK (1950-2012)

Nakon kratke bolesti, iznenada i prerano napustio nas je pčelar i prijatelj Vladimir 
Zubek.  
Odlikovao se izrazito aktivnim i kreativnim radom u Udruzi pčelara „Valpovština“, 
u pčelarskoj zadruzi „Pčelari Slavonije i Baranje“ te u aktivnostima Županijskog 
saveza pčelara Osječko-baranjske županije. Niti jedna manifestacija, izložba, sa-
jam, posebno svake godine „Dani meda Hrvatske“ i „Osijek je kolijevka hrvatskog 
pčelarstva„ nisu se mogli realizirati bez njegovog doprinosa, aktivnog sudjelovanja 

u  planiranju i pripremama, kao i kroz neposrednu realizaciju dogovorenih aktivnosti.
Uspješno je vodio i KUD „Klasje“ iz Višnjevca i posebno se istaknuo radom s djecom na igrokazu pče-
larske tematike.
Hvala Vladimiru za sav njegov trud, iskazanu brigu za pčelarstvo i očuvanje okoliša, za svaki sat volon-
terskog rada u zadruzi, za nesebičnu podršku mlađim kolegama pčelarima, za sudjelovanje u mnogim  
akcijama i posebno za njegov braniteljski doprinos.

Poštovani prijatelju, dragi Vladimire, neka ti je laka ova slavonska gruda. 

Udruga pčelara „Valpovština„ Valpovo
Pčelarska zadruga Pčelari Slavonije i Baranje, Osijek

Županijski savez pčelara Osječko-baranjske županije, Osijek
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Prodajem sjeme facelije iz 2012. godine. Mogućnost dostave pouzećem.
Tel. 042/714-227
GSM 098/1680-915

Prodajem sušeni cvjetni prah sa skidača. Šaljem pouzećem na adresu.
Tel. 031/642-132

Prodajem kamion FAP furgon, regist. do 5 mj/2013, atestiran za 72 
LR košnice, sa antivaroza podnicama i sakupljačima peluda. Cijena 
5 000 eura.
GSM. 098/918-1005

Radi starosti prodajem 50-tak AŽ košnica, autobus.
Tel. 032/334-840
GSM. 098/9099-693

Prodajem pčele iz LR nukleusa na 5-6 okivra. Cijena po dogovoru.
GSM. 099/512-5025

Prodajem radi starosti LR nastavke i AŽ košnice, 7-okvirne nukle-
use, sve rabljeno, obojeno, vidi na pčelinjaku, može i zamjena za 
med.
GSM. 099/685-9998

Neptis d.o.o. iz Zagreba, zastupa 
PZ ŽALFIJA iz BiH, kao uvoznik 

i distributer 
MEDENIH POGAČA

Prodajemo:
1. Obična pogača 
2. Stimulativna pogača
3. Nozecid pogača protiv nozemoze
 

Pakiranje: kartonske kutije 15/1 
kg, deklaracija i upute na vrećici, 
dodatni rabat za kol. iznad 500 kg

Zastupnici za Hrvatsku:
Saša Jurković – 091/930 1051

Ivica Šarić – 099/697 3584
sasa.jurkovich@gmail.com

NEPTIS d.o.o

O G L A S I

Udruga pčelara „Lipa“ iz Pazina, pod pokroviteljstvom Istarske županije i Grada Pazina, 
organizira 8. međunarodnu prodajnu izložbu pčelarske opreme, pčelarskih proizvoda i 

stručno znanstveni skup

8. DANI MEDA - PAZIN 2013

22. – 23. (petak i subota) veljače 2013.

 Manifestacija se održava u Pazinu, u prostoru „Spomen Doma“.

Molimo sve zainteresirane izlagače opreme da se jave kako bi na vrijeme mogli osigurati prostor.  
Sve obavijesti i prijave mogu se dobiti na mob. 098/254-426 - Ranko Anđelini predsjednik Udruge  
pčelara „Lipa“ iz Pazina ili na e-mail: vina.andjelini@gmail.com i Željko Ravnić - mob. 098/435-062  
ili e-mail: zeljko.ravnic@gmail.com.

POZIV NA 16. HLEBINSKE SUSRETE

Pčelarska udruga “Lipa” iz Koprivnice i Koprivničko-križevačka županija, kao organizatori, te Hrvatski 
pčelarski savez, Općina Hlebine, Osnovna škola Hlebine i Župa Sv. Katarine Hlebine, kao suorganizatori, 
pozivaju sve pčelare Lijepe Naše na 16. Hlebinske susrete u povodu Sv. Ambrozija – našeg zaštitnika, 
koji će se održati u nedjelju 9. prosinca 2012. u Hlebinama.

Program susreta:
9.30 sati: - Otvaranje pčelarske izložbe. 
10.45 sati:        - Procesija do crkve sa pčelarskim zastavama i znamenjima.
11 sati: - Sveta misa uz posvetu novih zastava.
12 sati: - Kulturno umjetnički program;
   - prigodan govor predstavnika Koprivničko-križevačke županije,
   - okrugli stol uz aktualnu temu, 
   - posjeta Galeriji “Josip Generalić” i Galeriji Hlebine.
14 sati: - Svečani i bogati ručak.

Očekujemo Vas na 16. susretima uz pozdrav MEDNO!
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Dugogodišnji pčelar sa završenom školom pčelara 
prodaje zbog starosti iz stacionara 22 komada i auto 
prikolicu sa 8 komada farar košnica sa pčelama, spre-
mnih za zimovanje sa 300 okvira rezervnog saća.
GSM. 099/844-1124

Prodajem AŽ-standard i AŽ-grom lipove okvire, 2,5 
kn/kom.
GSM. 098/356-023

Prodajem autopriklicu kamper, 6 m, prilagođenu za 
22 LR košnice, niska, nije registrirana, cijena 3 000 
kuna ili zamjena za 6 LR košnica.
GSM. 099/862-2207

Prodajem pčele na LR okvirima. 
GSM. 099/687-4003

Prodajem lipove okvire, AŽ-grom i AŽ-standard.
GSM. 099/720-22-90

Prodajem pčelinjak u blizini Koprivnice sa 100 LR 
košnica i veću količinu meda u rinfuzi lipa/kesten i 
bagrem. 
Tel. 048/644-326

Kupujem pčelinji vosak.
GSM. 091/516-5879
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Članovi Hrvatskog pčelarskog saveza plaćaju članarinu preko pčelarskih udruga u iznosu od 
225,00 kuna, u što je uključeno i dobivanje časopisa. Pretplata samo za časopis Hrvatska pčela 
iznosi 270,00 kuna, a za inozemstvo 39,00 EURA. Cijena pojedinog broja za Hrvatsku iznosi 30,00 
kuna. Časopis izlazi u 11 brojeva, u nakladi od 5.300 primjeraka. Pretplata se tijekom godine ne 
može otkazati, a prima je Hrvatski pčelarski savez na broj žiro-računa 2484008-1100687902. 
Tiskara je "Grafika Markulin".

Upute za pripremu komercijalnih oglasa
Komercijalni oglasi moraju biti grafički pripremljeni i u pdf formatu dostavljeni najkasnije do 10. u mje-
secu. 
Cijena oglasa:
1/1  (16x24 cm) 4.200,00 kn  
1/2   (16x12 cm) 2.500,00 kn  
1/3              (16x7,5 cm) 1.800,00 kn   
1/4 (16x6 cm, 8x12 cm) 1.300,00 kn
1/8 (5x8 cm) 650,00 kn     

Popust na komercijalne oglase: 4x oglas -10%; 5-8x oglas -20%; 9-12x oglas -30%
Za sadržaj oglasa odgovaraju oglašivači.

Upute za pripremu malih oglasa građana
Mali oglasi moraju biti dostavljeni najkasnije do 10. u mjesecu za objavu u sljedećem broju ča-
sopisa.  Svaki član HPS-a i pretplatnik na časopis ima pravo iskoristiti jedan besplatni mali oglas 
godišnje. Svi sljedeći mali oglasi naplaćuju se 4,00 kune po riječi, a oglas mora sadržavati najma-
nje 10 riječi.

Upute za pripremu tekstova za objavu u časopisu Hrvatska pčela
Rukopisi i fotografije za objavu u časopisu primaju se najkasnije do 10. u mjesecu, te se nakon 
objave ne vraćaju. Autorski honorari plaćaju se po jednoj kartici, koja sadržava 1.450 znakova, u 
iznosu od 75,00 kuna/kartici. Za sadržaj tekstova odgovaraju sami autori. Ostali mediji koji preu-
zimaju tekstove, obavezno moraju navesti izvor informacija.

O G L A S I




